
№ 26 (4484)
31 сакавіка 2020 г.
Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ

Дзякуй за тое, што Вы прачыталі гэты 
нумар.  Адгукніцеся, калі ў Вас ёсць заўвагі, 

меркаванні, прапановы, тэмы. 
Тэл. (8 017) 328 68 71

Міхась Булавацкі: «Не дай Бог, каб нейкія рэформы стала рабіць сённяшняе кіраўніцтва 
Міністэрства адукацыі!» (Чытайце на 3-й стар.).

Да ўвагі!
Õòî õî÷à íàáûâàöü ãàçåòó 
¢ îô³ñå ðýäàêöû³ — ÷àêàåì!

ОФИЦИАЛЬНО ТАМ, У ІХ…

Сколько человек  
в Беларуси болеют 

коронавирусом?
Вот что сообщило вчера  

Министерство здравоохранения.
«В Беларуси… проведено 

более 30 тысяч тестов на коро-
навирусную инфекцию.

Продолжаются мероприя-
тия по контролю за склады-
вающейся эпидемиологиче-
ской обстановкой и в случае 
необходимости производится 

госпитализация пациентов 
для дальнейшего наблюдения 
и обследования.

Так, за минувшие сутки 
госпитализированы 110 чело-
век, выписаны 144 человека, в 
том числе те, кто имел контак-
ты с носителями инфекции.

На настоящий момент 
выписаны либо ожидают 
выписки в ближайшее время 
47 человек, у которых тест на 
COVID-19 ранее был положи-
тельным. Продолжается меди-
цинское наблюдение и лечение 
105 человек».

Лучшая защита от фейков  
и паники – своевременная 

правдивая информация
ОО «Белорусская ассоциация журналистов» обратилась к Минздраву  

с заявлением о необходимости предоставления оперативной и достоверной 
информации о распространении COVID-19.

ТеМ вреМеНеМ

«В Беларуси растет количе-
ство людей, инфицированных 
вирусом COVID-19. В такое 
время работа медиа требует 
максимального профессиона-
лизма, оперативности и про-
верки информации по каж-
дому конкретному случаю и 
ситуации в целом, – говорится 
в заявлении. – Но коррект-
ная работа медиа невозмож-
на, если компетентные госу-
дарственные органы не будут 
своевременно и достоверно 
информировать журналистов, 
отвечать на вопросы и обра-
щения.

Очевидно, наилучшим 
средством против появления 
и распространения фейков в 

медиа является оперативное 
предоставление официальной 
правдивой информации.

Белорусская ассоциа-
ция журналистов призывает 
Министерство здравоохра-
нения Беларуси, а также все 
государственные органы и 
службы, связанные с охраной 
здоровья:

– организовать работу пресс-
служб Министерства здраво-
охранения, а также областных, 
городских и районных властей 
таким образом, чтобы каждый 
журналист в рабочее время мог 
оперативно получить точную, 
достоверную и своевремен-
ную информацию о ситуации с 
COVID-19 в Беларуси;

– ежедневно предоставлять 
обществу оперативную и досто-
верную информацию о распро-
странении COVID-19 в стране и 
рекомендации врачей.

Напоминаем, что статья 
34 Конституции гарантиру-
ет гражданам Республики 
Беларусь право на получение, 
хранение и распространение 
полной, достоверной и свое-
временной информации о дея-
тельности государственных 
органов, политической, эко-
номической жизни, состоянии 
окружающей среды, а обеспе-
чение прав и свобод граждан 
является высшей целью госу-
дарства».

Марина ВИШНЕВСКАЯ.

У Іспаніі дзённая лічба памерлых  
упершыню пайшла на спад

30 сакавіка ў Іспаніі дзён-
ная лічба памерлых упер-
шыню пайшла на спад. 812 
чалавек памерлі ў шпіталях 
краіны ад каранавіруса 
за апошнія 24 гадзіны, у 
параўнанні з 844 днём раней.

Гэта азначае, што пачаў 

адчувацца эфект ад строгіх 
каранцінных мер, уведзе-
ных у Іспаніі з 14 сакавіка. 
Колькасць выяўленых 
заражэнняў у краіне стала 
падаць з 26 сакавіка. Аднак 
краіну чакае яшчэ доўгі 
перыяд стабільна высо-

кай смяротнасці, перш чым 
сітуацыя пачне рэзка паляп-
шацца.

Мяркуючы па статысты-
цы, Іспанія можа стаць самай 
пацярпелай ад каранавіруса 
з вялікіх краін Еўропы. Гэта 
стала вынікам запознена-

га ўвядзення каранціну на 
Іберыйскім паўвостраве 
і правядзення масавых 
мерапрыемстваў 8 сакавіка.

На фота: выставачны 
комплекс у Мадрыдзе, 

пераабсталяваны  
пад часовы шпіталь.

Фота: «Эль Паіс»

Министр экономики искал  
«точки роста» в Кричеве

На минувшей неделе Кричев посетил министр экономики Александр Червяков. Как сообщает местная газета, он побывал на 
центральном рынке, ряде предприятий, а также провел совещание по социально-экономическому развитию юго-восточного 

региона Могилевской области. Гостя интересовали проблемы экономической деятельности, точки дальнейшего роста,  
развитие предпринимательства.

«Народная Воля»  
хоча працягнуць руку тым,  

хто за кратамі…

ЛІСТ  З  рЭДАКЦЫІ

Сумная статыстыка: дзясяткі тысяч 
нашых грамадзян гадамі пакутуюць 
за кратамі. Вядома ж, усе яны мараць 
аб адным: хутчэй бы выйсці на волю! 
Гэтага жадае ім і газета «Народная 
Воля». І калі кожны яе нумар будзе 
трапляць у іх рукі – набліжэнне 
свабоды стане рэальнасцю. Разумнае 
друкаванае слова здольна ўзняць дух 
зняволеных людзей, прыдаць ім веру ў 
лепшую будучыню.

Была б у рэдакцыі магчымасць 
аформіць бясплатную падпіску на 
«Народную Волю» кожнаму, хто 
адбывае пакаранне ў турме, калоніі 
ці ў месцах вызначанага пасялення, – 
абавязкова зрабілі б! 

На жаль, цяжкае фінансавае 
становішча не спрыяе гэтаму. Таму 
мы звяртаемся да бацькоў, родзічаў, 
сяброў, былых саслужыўцаў тых, хто 
па той ці іншай прычыне апынуўся 
ў зняволенні: падпішыце іх на газету 
«Народная Воля»! 

Кошт месячнага камплекту – усяго 
8 рублёў 50 капеек. Адшкадуйце такую 
невялічкую суму – і, паверце, ваша 
дабрачыннасць адгукнецца шчырай 
удзячнасцю тых, хто з нецярпеннем 
чакае свабоды. «Народная Воля» 
наблізіць гэты час!

Заўважым: закон дазваляе 

зняволеным атрымліваць газеты, 
якія афіцыйна зарэгістраваны 
Міністэрствам інфармацыі і без 
абмежаванняў выходзяць у нашай 
краіне. «Народная Воля» – з ліку такіх. 
І яе можаце выпісаць чалавеку, які па 
волі лёсу апынуўся за кратамі, на любы 
тэрмін – на месяц, два, а неўзабаве і 
да канца года (вось-вось распачнецца 
падпіска і на ліпень–снежань). 
Можаце ўявіць, з якім задавальненнем 
той, хто за кратамі, будзе чытаць 
кожны матэрыял з волі пра тое, што 
адбываецца па-за кратамі, як жывуць 
многія са знаёмых, землякоў.

Аформіць падпіску для зняволеных 
можна ў любым паштовым аддзяленні 
ці ў спецыялізаваным пункце 
«Белсаюздруку». 

Ёсць таксама магчымасць аформіць 
падпіску на «Народную Волю», не 
выходзячы з дому. Для гэтага трэба 
на сайце belpressa.by запоўніць 
падпісны бланк і зрабіць аплату праз 
сістэму Webpay банкаўскай карткай 
ці праз сістэму «Расчет» (АРІП). У 
апошнім выпадку неабходна выбраць 
пункт «Система «Расчет» (ЕРИП)» 
– «СМИ» – «Н» – «Народная Воля» 
– «Подписка». Для аплаты ўвядзіце 
нумар рахунка, атрыманага на сайце 
belpressa.by. Зрабіце плацеж.

Працягнем руку тым, хто часова не з намі!  
Наблізім іх свабоду!
Рэдакцыя газеты «Народная Воля».

ПОСТСКрИПТУМ

Депрессивный 
регион

Районная газе та 
«Кричевская жизнь», рас-
сказывая читателям о визите 
высокопоставленного чинов-
ника, ограничилась перечис-
лением посещенных пред-
приятий, фамилий и долж-
ностей сопровождающей 
министра свиты, сообщени-
ем о «деловитости разговора» 
и «выслушивании предложе-
ний», при этом не пожалела 
площади под крупный фото-
снимок А.Червякова в окру-
жении местных чиновников.

На самом деле, полагаю, 
этот визит нужно рассма-
тривать как своеобразный 
мониторинг общественно-
политических настроений в 
регионе в преддверии прези-
дентских выборов, способно-
сти руководителей районов 
удержать ситуацию под кон-
тролем в начавшийся кри-
зисный период. Сколько про-
блем может создать только 
закрытие Россией границы 
на период карантина!

Не секрет, руковод-
ству Беларуси известно, что 
Могилевщина плетется в 

хвосте развития страны. 
После прошлогоднего «раз-
бора полетов» по поводу 
неухоженной коровы мно-
гие руководители потеряли 
свои должности. Глава госу-
дарства назначил в область 
новое руководство, потребо-
вав навести «железный поря-
док». Новый председатель 
облисполкома Леонид Заяц 
к настоящему времени заме-
нил большинство руководи-
телей районов, а те в свою 
очередь активно меняют сво-
их заместителей.

Восточный регион (семь 
районов) является отстаю-
щим даже на фоне области. 
Александр Лукашенко 8 июля 
2015 года подписал специаль-
ный Указ №235, который за 
счет предоставления опре-
деленных преференций был 
призван вытащить регион 
из ямы. Однако, несмотря 
на часто звучащие победные 
реляции, прорыва не полу-
чилось. Регион продолжа-
ет пребывать в депрессии. 
Основными проблемами 
по-прежнему являются пло-
хое управление, экономи-
ческая стагнация, реальная 
безработица, низкие заработ-

ки, отток квалифицирован-
ной рабочей силы, депопу-
ляция, коррупция, рост цен 
на товары и услуги, право-
вая незащищенность, радуж-
ные картинки в госСМИ и 
т.д. Инвестиции в регион 
идут туго, и созданные про-
изводства часто становятся 
банкротами, так как биз-
нес-планы были не до конца 
продуманными на начальной 
стадии. Яркий пример модер-
низации, приведшей к убыт-
кам, – строительство с помо-
щью китайских связанных 
кредитов новых цементных 
заводов. Это признавали и 
А.Лукашенко, и руководство 
Комитета госконтроля.

Об экономическом про-
вале могут красноречиво 
сказать запланированные 
цифры из Программы соци-
ально-экономического раз-
вития области на 2016–2020 
годы и достигнутые реаль-
но результаты. К примеру, в 
Климовичском районе в 2019 
году выполнен лишь один 
из десяти ключевых пока-
зателей. Ненамного лучше 
сработали и другие районы 
региона. По итогам прошло-
го года никто из представи-

телей региона не был удо-
стоен звания «Человек года 
Могилевщины».

Названные выше пробле-
мы приводят к тому, что у 
людей развивается депрес-
сия, склонность к суицидам, 
растут криминальные про-
явления. У некоторой части 
населения вследствие влия-
ния московских телеканалов 
имеются настроения побы-
стрее перейти в подданство 
России, что вряд ли радует 
руководство Беларуси.

Идеологическое 
клише

Думаю, посетивший 
Кричев министр экономики, 
назначенный на должность 4 
января этого года, понимает, 
что ни о каком экономиче-
ском росте региона в свете 
последних кризисных явле-
ний в мире не приходится и 
говорить. Речь должна идти 
(видимо, и шла) о минимиза-
ции последствий стагнации. 
Термин «точки роста» оста-
ется идеологическим клише, 
используемым чиновниками 
и журналистами госизданий 
для объяснения обывателям 

особенностей экономической 
политики.

В свое время «точки 
роста» искали в Кричеве пред-
седатели исполкома Иван 
Пракопов, Василий Сысоев 
и Дмитрий Бочков, а город 
стремительно превращал-
ся, по меткому определению 
жителей, в агрогородок. В 
декабре город и район приехал 
«спасать» Сергей Шацкий, 
ранее работавший первым 
заместителем председателя 
Дрибинского райисполкома. 
Очередной «временщик»?

Кадровая чехарда, когда 
руководители тасуются меж-
ду районами, определенно 
не может изменить качество 
управления. Провальная 
работа руководителя, как 
правило, не сказывается на 
наполнении его кошелька и 
на продолжении карьеры. 
Возможный разнос и выго-
вор не очень пугают чинов-
ников. Они прекрасно знают, 
что является самым важным 
в росте их карьеры: «сдать 
экзамен» в период выборов. 
И этот «экзамен» они до сих 
пор сдают на «отлично».

Сергей НЕРОВНЫЙ.
г.Кричев.

вАС ЦІКАвІЦЬ

Як працуе Мінскі трактарны завод?
Толькі і чуеш: каранавірус 

ды каранавірус! Некаторыя 
навучальныя ўстановы перавялі 
заняткі на дыстанцыйную 
форму. Але ж для заводаў і 
фабрык гэта не падыходзіць.

Скажыце, калі ласка, 
якая сітуацыя на Мінскім 
трактарным заводзе? Ці ёсць 
сярод рабочых, ітээраўцаў 
інфікаваныя? Прадпрыемства 
працуе ў адну змену ці ў дзве-
тры? Што з заробкамі?

Віялета ПРАКОПАВА, Мінск.

Шаноўная спадарыня Віялета! 
Рэдакцыя звязалася з 
намеснікам генеральнага 
дырэктара Мінскага 
трактарнага завода Андрэем 
СУСЛЯНКОВЫМ.

– Сёння прадпрыемства працуе 
ў звычайным рэжыме, – кажа 
Андрэй Анатольевіч. – Выконваем 
рэкамендацыі Міністэрства аховы 
здароўя: рабочыя мыюць рукі, у нас 
паўсюль ёсць антысептыкі, праводзім 
дэзінфекцыю памяшканняў, а таксама 

мінімізуем правядзенне вялікіх сходаў. 
Праца ў цэхах ідзе, як звычайна.

– Прадпрыемства працуе ў тры 
змены?

– Усё залежыць ад тэхналагічнага 
працэсу. У кагосьці праца ў адну 
змену, а ў кагосьці і ў тры. Усе – на 
заводзе, ніякіх дыстанцыйных формаў 
працы наогул няма. Тое, што нам 
прадпісалі, мы выканалі.

– Заробкі на прадпрыемстве 
захаваліся ранейшыя?

– Калі праца працягваецца 
ў штатным рэжыме, то і заробкі 

не змяніліся. У нас жа планы не 
памяніліся, адгрузка прадукцыі ідзе 
па-ранейшаму.

– Можа быць, вядомы выпадкі, 
што хтосьці з работнікаў МТЗ 
захварэў на каранавірус?

– Такіх няма. А калі б і былі, то 
мы пра гэтыя факты ведаць не можам, 
бо існуе ўрачэбная тайна. Адно 
магу сказаць: павелічэння колькасці 
работнікаў прадпрыемства, якія ў 
апошні час пайшлі на бальнічны, у 
нас няма.

Сяргей НІКАНОРАЎ.

Прыпыняюцца 
дыскатэкі і 

ўводзіцца забарона 
на паленне 
кальянаў

Гродзенскі занальны 
цэнтр гігіены і эпідэміяло-
гіі ўвёў новыя абмежаванні 
для забаўляльных устаноў.

У рашэнні, падпісаным 
галоўным санітарным ура-
чом Гродна, гаворыцца, што 
новыя абмежаванні ўво-
дзяцца з мэтай мінімізаваць 
рызыку ўзнікнення і распаў-
сюджвання інфекцыі, якая 
выклікана COVID-2019, на 
тэрыторыі Гродна.

Згодна з гэтым рашэн-
нем, прыпыняецца з 23.00 
дзейнасць дыскатэк у 
начных клубах і іншых 
аналагічных аб’ектах, а 
таксама ўводзіцца заба-
рона на паленне кальянаў 
у аб’ектах грамадскага 
харчавання (рэстаранах, 
барах, кавярнях і інш.).

Новаўвядзенні прыня-
ты на няпэўны тэрмін.

Дарэчы, у панядзе-
лак стала вядома, што ў 
Гродзенскай вобласці зафік-
саваны чацвёрты выпадак 
захворвання на карана-
вірус. Вірус дыягнаставаны 
ў пацыента інфекцыйнага 
аддзялення Іўеўскай раён-
най бальніцы.

Аляксей МІХАЛЁЎ.

рЭГІЁН
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Цяпер няма сэнсу выкідваць пустыя 
поліэтыленавыя бутэлькі ў сметніцу

У мінскім гандлёвым цэнтры «Скала» ўстанавілі першы ў краіне тарамат. Што гэта такое?
Гэты экалагічны праект 

зладзіла кампанія «Аліварыя» 
сумесна с сеткай магазінаў 
Green. Першы і пакуль адзіны 
на ўсю краіну тарамат паставілі 
ў гандлёвым цэнтры «Скала». 
Апарат стаіць на цокальным 
паверсе, работнікі магазіна адразу 
паказваюць «навінку сезона».

– Шчыра кажучы, пакуль не 
вельмі шмат людзей крыстаюцца 
гэтым апаратам, – кажа мне 
ахоўнік, які прагульваецца 
побач. – Зараз, відаць, усіх 
больш хвалюе праблема закупак 
у сувязі з каранавірусам, таму 
ледзь цягнуць магазінныя 
каляскі. Часам думаю: ці 
магчыма столькі з’есці?! Але, як 
мне падаецца, людзі і насамрэч 
добрую справу зрабілі, калі 
вырашылі паклапаціцца пра 
экалогію. Не ўсё ж толькі пуза 
набіваць!

На тарамаце, які прымае 
пустыя пластыкавыя бутэлькі 
і алюмініевыя банкі ёмістасцю 
ад 0,25 да 2 літраў, напісаны 
правілы карыстання.  У 
спецыяльнае акенца можна 
пакласці бутэльку, пры гэтым 
абавязкова так, каб штрых-
код на этыкетцы глядзеў 
уверх. Тэхніка апрацоўвае 
інфармацыю, забірае бутэльку, а 
ўзамен выдае чэк, якія гарантуе 
вам зніжку на любыя пакупкі 
ва ўсіх крамах гандлёвай сеткі. 
За 1–5 бутэлек можна атрымаць 

зніжку ў адзін працэнт, за 
6–10 – два, ад 11 бутэлек – тры 
працэнты.

Некаторыя дзяржаўныя СМІ 
напісалі, што акрамя зніжак 
можна атрымаць яшчэ і грошы, 
але гэтаму не варта верыць. Купон 
дае права толькі купіць тавары 
са зніжкай. Значыць, цяпер 
няма сэнсу выкідваць пустыя 
поліэтыленатвыя бутэлькі ў 
сметніцу.

– Дробязь, а прыемна, – 
смяецца ахоўнік. – Сам калі-нікалі 
выкідваю сюды бутэлькі ад вады.

– Дзесьці праз месяц 
праверым, як людзі адрэагавалі 
на наш праект, – кажа кіраўнік 
Дэпартамента карпаратыўных 
адносін кампаніі «Аліварыя» Ала 
ЛЯЦЯГА. – Гэта чыста экалагічная 
ініцыятыва. Мэта, якую мы 
перад сабой ставілі, – звярнуць 
увагу беларусаў на праблему 
перапрацоўкі поліэтыленавай 
тары.

Людзі і насамрэч нярэдка 
абвінавачваюць ПЭТ-тару ў 
забруджванні навакольнага 
асяроддзя, але шкодная толькі 
тая, якую выкінулі на зямлю 
альбо ў агульны кантэйнер 
для смецця. Каб ПЭТ патрапіў 
у перапрацоўку, важна, каб 
яго адправілі ў спецыяльны 
кантэйнер для збору пластыку. А 
тарамат яшчэ больш прываблівае 
людзей – тут кожны можа не 
проста дапамагчы прыродзе, але 

і для сябе выгаду атрымаць.
Нярэдка кажуць, што куды 

экалагічней шкло, трэба, маўляў, 
адмовіцца ад пластыку. Але калі 
людзі будуць адказна ставіцца, 
то тая ж ПЭТ-тара можа быць 
бяспечнай і атрымаць другое 
жыццё.

– Тараматы вырабляюць не ў 
Беларусі?

– Мы, скажам так, натхніліся 
аналагічным экалагічным 
праектам у Расіі, і, адпаведна, 
гэтыя апараты пакуль расійскай 
вытворчасці.

– колькі такі агрэгат каштуе?
– Не хацелася б называць 

нейкія лічбы, бо гэта не 
камерцыйны праект, а сацыяльны. 
Найперш мы думаем не пра 
грашовае пытанне, а пра экалогію.

– Ці з’явяцца такія тараматы 
і ў іншых магазінах горада ці 
краіны?

– Спачатку паглядзім, як людзі 
адгукнуцца на нашу прапанову, 
і ўжо з гэтага будзем сыходзіць 
і прымаць нейкія планы на 
будучыню.

Разумеем, што праз адзін 
тарамат усю ПЭТ-упакоўку на 
перапрацоўку не адправіш, але 
гэты праект больш пераследуе 
інфармацыйную мэту. Найперш 
мы звяртаем увагу людзей на тое, 
што трэба сартаваць адходы, а 
пластык здаваць на перапрацоўку.

Алесь СІВЫ.
Фота аўтара.

                    С МОеЙ КОЛОКОЛЬНИ

Елена 
МОЛОЧКО
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«Доска почета» для пьяниц за рулем

Молодая женщина выезжала 
со двора на своей Mazda и про-
таранила пять стоящих рядом 
машин. Ну, как Емеля-дурак из 
любимой сказки восточных сла-
вян: ехал во дворец на печи и 
передавил при этом кучу народа. 
К счастью, наша местная дуроч-
ка, газуя по чужим машинам, 
людей пощадила: было раннее 
утро выходного дня, спали еще 
граждане. А потом они просну-
лись…

Представляете чувства соб-
ственников покореженных авто? 
Думаю, у них зашевелились воло-
сы на голове: вечером оставили 
во дворе свои совершенно целые 
автомобили, а утром – нате вам, 
пожалуйста, мятое железо! А ведь 
многие так ждали теплой весенней 
субботы, чтобы поехать на дачу 
за березовым соком, может быть, 
замариновали даже шашлычки… 
Но вместо этого на их голову (и 
кошелек!) свалились перекру-
ченные бампера, разбитые фары, 
ремонт и нервотрепка. Виновница 
аварии не смогла вписаться в 
поворот, хотя места на тротуаре 
было предостаточно. Причина 
банальная, пошлая, преступная: 
женщина с утра находилась под 
сильнейшим алкогольным граду-
сом в 1,78 промилле. Напившаяся 

до положения риз, взгромоздилась 
тем не менее за руль.

Почему ее никто не остановил? 
Ну не одна же она, в конце концов, 
напивалась. Или ее собутыльники 
были вообще под утро без созна-
ния?

Я приехала на место проис-
шествия на столичную улицу 
Калиновского, 48/1, когда ГАИ 
уже составила административные 
протоколы, а автомобиль наруши-
тельницы транспортировали на 
штрафную стоянку. У кромки тро-
туара стояли лишь изуродованные 
пьяной водительницей несчастные 
машины, на асфальте еще даже не 
убрали стекло разбитых фар, куски 
бамперов... Во дворе царила без-
мятежная тишина, которая всегда 
наступает после сильнейшей бури. 
Огромный панельный дом без-
участно смотрел своими немытыми 
еще серыми стеклами на помятое 
железо. В большом городе авто-
мобильными авариями, конечно, 
никого не удивишь. Но – во время 
движения. А чтобы во дворе да 
при полном «штиле»…

Наконец около ближайшего 
подъезда появились подростки. 
Ну, они-то, мальчишки, целый 
день на улице (ведь каникулы!), 
уже, наверное, все обсудили, обо 
всем информированы. Куда там! 

Ребята, фланируя здесь не первый 
час, даже не обратили внимания 
на разбитые машины. Слишком 
будничная для современного гла-
за картина? Увы… Немного ожи-
вились, когда я сказала, что у 
виновницы аварии было обнару-
жено 1,78 промилле в крови. «О! 
Сколько ж это водки? Бутылка, 
две?» – стали они спорить друг с 
другом, громко смеясь. Для детей 
это пока была шутка, розыгрыш, 
небылица. Они-то сейчас увере-
ны, что сами всегда будут при-
нимать все решения на трезвую 
голову, в дружбе с рассудком и 
правилами. Дай-то Бог! Куда 
только потом исчезает это моло-
дое здоровое восприятие жизни? 
Виновнице аварии тоже, кстати, 
совсем немного лет, всего двад-
цать пять. Тоже, наверное, считала 
себя когда-то умнее всех.

Я отошла от ребят. Заметила 
деловитого мужчину, обе руки 
которого были нагружены паке-
тами. Он шел мне навстречу. 
Наверное, с рынка, хозяйственный 
такой человек. Но он почему-то 
остановился у мусорных баков и 
стал ковыряться в отходах. Когда 
я попыталась завести с ним раз-
говор о происшествии, отвлекать-
ся не захотел, буркнул мне что-
то в ответ нечленораздельное. 

Невежливые какие у нас бомжи… 
А может, он и не бомж вовсе, а 
«санитар» помоек?

Потом появились прохожие 
женского пола. Казалось бы, мы 
народ более любопытный. Нет, все 
женщины очень спешили, ничего 
и никого не видели и более того – 
даже знать не хотели. Равнодушно 
пожимали плечами: «Дураки и 
дороги – две наши вечные беды». 
В общем, я стояла во дворе битый 
час, а собрать сведения о виновнице 
аварии, кроме тех, что обнародо-
вало ГАИ, не удалось. И вообще, 

как-то несильно это ЧП во дворе 
взволновало наших граждан. Вот 
коронавирус опасен. А пьяные за 
рулем, по вине которых тоже поги-
бают или становятся инвалидами 
сотни людей, нас не интересуют. 
Страшно сказать, но мы свыклись 
с этим преступлением! Хотя, по 
данным Белстата за 2019 год, 17 
процентов крупных ДТП связано 
с употреблением спиртных напит-
ков, а 2 процента – с употреблени-
ем наркотиков. Но это, наверное, 
многим кажется неизбежным злом 
цивилизации. Похоже, у нас даже 
развилась какая-то дорожно-транс-
портная покорность: от преступни-
ков за рулем не спрячешься, их не 
остановишь.

Хотя, если смотреть на стати-
стику ГАИ за десять лет, то, напри-
мер, большие штрафы, лишение 
водительских прав и конфиска-
ция авто все-таки дают ощутимые 
результаты, аварийность из-за 
вождения в пьяном виде снижа-
ется. И я вот подумала: а если 
еще применить и такой способ 
морального воздействия на нару-
шителя, как гласность? Добавить 
ее к штрафам? И на городских сай-
тах ГАИ давать не просто общую 
информацию о ежедневных ДТП, 
но и фото пьяных водителей с их 
краткой биографией? Не сразу, а 
после суда – чтобы не нарушать 
права человека. Думаю, многие 
популярные сайты стали бы пере-
печатывать такую информацию с 
этой своеобразной «доски почета», 
она бы имела хорошую статистику 
просмотров. И виновники ежились 
бы от позора. А другим – наука. 
Все-таки широкая огласка в сегод-
няшнем мире – очень эффективная 
мера профилактики. Она тоже сво-
его рода антисептик тяжкого поро-
ка пьянства за рулем.

P.S. Редакция газеты «Народная Воля» обратилась в ОГАИ 
Первомайского РУВД г.Минска, на территории которого 28 
марта было совершено это административное нарушение, что-
бы узнать фамилию и имя виновницы аварии. К сожалению, 
офицер административного отдела (он в телефонном разго-
воре не представился) не дал нам личных данных водителя. 
При этом он сослался на закон, мол, вот будет суд, тогда... Но 
как нелепо скрывать имя человека, который ни на минуту не 
задумался, когда пьяный садился за руль! Только случайность 
уберегла от трагедии.

Надеемся, что после рассмотрения этого административного 
дела в суде газета сможет проинформировать читателей о пьяной 
дамочке за рулем более подробно, рассказать, как она в свои 25 
лет дошла до такого. На «доску позора» таких нужно помещать! 
Может, тогда другие задумаются…

Фото: УГАИ ГУВД Мингорисполкома.

Николай АВТУХОВИЧ:
«Свою активность 

мне пришлось 
адаптировать 

под среду, 
в которую меня  

загнал режим…»
Читатели «Народнай Воли» интересуются, чем сейчас 

занимается один из наиболее радикальных оппонентов 
правящей власти Николай Автухович. Бывший 

политзаключенный, через все испытания он прошел 
несломленным, постоянно декларировал свою готовность 
к борьбе – а тут вдруг исчез из информационного поля.
Николай Автухович согласился ответить на мои вопросы 

о том, что он делает и каково его отношение к 
происходящему в Беларуси накануне очередной 

избирательной кампании.

ИЗ ПервЫХ УСТ

– Вы практически ушли из 
активной политической деятель-
ности. Значит ли это, что вы 
ушли из политики вообще?

– Да, я понимаю, что многих 
не устраивает отсутствие всякой 
информации обо мне и моих пла-
нах. Но это совсем не означает, 
что я ничего не делаю. Пусть не 
надеются, мои планы не изме-
нились. В зависимости от целей 
и задач у каждого человека свое 
видение политической деятельно-
сти, а значит, и понимание слова 
«активность».

Хочется спросить, чего смог-
ли добиться активисты, которые 
постоянно находятся в поле зре-
ния, своей активной политиче-
ской деятельностью? Ответ оче-
виден – ничего. В стране многим 
становится жить только хуже. 
А наши постоянные активи-
сты продолжают «активничать». 
Процедура же праймериз вообще 
превратилась в позорный фарс.

Более того, можно с уверен-
ностью сказать, что «активность» 
многих политических персона-
жей заводит простых людей в 
заблуждение и тормозит процес-
сы, необходимые для достижения 
главной цели.

Для меня главное – это резуль-
таты моих действий. Свою актив-
ность мне пришлось адаптиро-
вать под среду, в которую меня 
загнал режим. Поэтому я, считай-
те, в подполье. То, что меня аре-
стуют и изолируют, если я буду на 
виду, можно не сомневаться.

И давайте будем честными, в 
сложившихся условиях открыто 
заниматься политикой может толь-
ко один человек. Сейчас настоящая 
политика делается только в тени. 
На свету – только имитация. Как 
только ты становишься опасным 
для  власти, найдется множество 
способов тебя упрятать в тюрьму.

– Если ничего не изменится, в 
конце лета нас ждут президент-
ские выборы. Часть оппозиции 
проводит праймериз по выдви-
жению единого кандидата, часть 
призывает к бойкоту. Вы лично 
кого поддерживаете?

– В настоящее время нико-
го не поддерживаю. Я был бы 
за бойкот, но и на его подготов-
ку драгоценное время упущено. 
Оппозиционные структуры сами 
не хотят бойкотировать «выбо-
ры». Ни о какой работе с населе-
нием разговор вообще не ведет-
ся. Те, кто не осознает масштабов 

подготовки, не понимают, что так 
быстро создать условия для бой-
кота с победой на выходе невоз-
можно.

Теперь мы можем просто уча-
ствовать в наблюдении и фикса-
ции фактов «убедительной побе-
ды» Лукашенко.

Спецслужбы сделали все, что-
бы отвлечь людей от подготовки 
к тому, чтобы власть у нас поме-
нялась. И все игры оппозиции в 
праймериз и призывы исполь-
зовать ситуацию предвыборной 
кампании для агитации людей 
помогают им в этом.

– Уже очевидно, что белорус-
ско-российские отношения (и 
политические, и экономические) 
зашли в тупик. Видите ли вы 
сегодня угрозу для суверенитета 
Беларуси?

– Угроза суверенитету 
существует. Как мне кажется, 
Лукашенко держит в тайне многие 
свои намерения и действия, поэ-
тому никто не знает, что нас ждет. 
Наличие дорожных карт свиде-
тельствует о подковерной игре, 
которая вполне может привести к 
сдаче суверенитета Беларуси.

Ну, а такой тупик на моей 
памяти уже не первый, и кто зна-
ет, последний он или опять будет 
оттепель. Все зависит от очень 
многих составляющих, в том чис-
ле наличия и важности компро-
мата друг на друга и от ситуации 
внутри самой России. То есть это 
уравнение со многими неизвест-
ными.

Но хочу заметить, что все это 
произойдет лишь в крайнем слу-
чае, когда Лукашенко будет загнан 
в угол и ситуация для него будет 
безвыходной. И пока ему удается 
петлять между Россией и Западом, 
вливать в экономику неучтенные 
активы, он будет это делать.

Кроме того, и нельзя забывать 
о возможностях России влиять 
на выборы президента в нашей 
стране. Знаете, при наличии нуж-
ной суммы можно решить задачу 
не в пользу Лукашенко, но тогда 
мы можем получить полностью 
пророссийского президента и 
все вытекающие из этого послед-
ствия. Очень многие из тех, 
кто сегодня служит Лукашенко, 
запросто могут продаться друго-
му работодателю, им до фонаря 
наш суверенитет. Так что угроза 
велика при самых разных сцена-
риях развития событий.

Александр ФЕДУТА.

НУ И НУ!

Хотел нажиться на масках
24 марта сотрудники могилевской милиции из отдела по борьбе с эко-

номическими преступлениями задержали 25-летнего жителя Кричевского 
района, незаконно торговавшего медицинскими масками через интернет.

Мужчину задержали на парковке около магазина в момент продажи 
товара. У него было изъято около 150 масок на сумму 150 рублей. По 
сообщению МВД, маски задержанный приобретал на территории России, 
продавая в Беларуси «по цене в несколько раз дороже, чем в аптеках», что 
является правонарушением. Отмечается, что в настоящее время подобные 
факты имели место и в других городах – Гродно, Минске.

Влад ВЕРАС.
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Не дай Бог, каб нейкія рэформы стала рабіць 
сённяшняе кіраўніцтва Міністэрства адукацыі!

СЛОвА  вОПЫТНАГА  ЧАЛАвеКА

«Народная Воля» часта звяр-
таецца да праблем адукацыі. 
Дазвольце і мне, чалавеку, які 
амаль паўстагоддзя навучаў 
матэматыцы школьнікаў, 
гімназістаў, ліцэістаў, студэнтаў 
дый саміх настаўнікаў падчас іх 
перападрыхтоўкі, выказаць нека-
торыя думкі.

Час ад часу даводзіцца чуць, 
што вось у Савецкім Саюзе была 
адукацыя, а зараз… Ну так, у 
гады нашай маладосці і дождж 
быў макрэйшы. Сённяшняя 
сістэма беларускай адукацыі мала 
чым адрозніваецца ад савецкай, 
хіба што большай зануранасцю 
настаўнікаў у пісанне паперак, ім 
не патрэбных, але «для кантра-
лёра».

А што было ў СССР – рас-
павяду пра свой досвед. У 1983 
годзе нашу кафедру адправілі 
праводзіць кантрольныя зрэ-
зы па матэматыцы па тэкстах 
міністэрства ў выпускных кла-
сах школ аднаго раёна (не буду 
называць якога, бо іншыя раёны 
нічым не горшыя і не лепшыя). 
Мы ехалі ў аўтобусе і размаўлялі: 
вось зноў раздадзім варыянты, а 
самі адвернемся, каб не бачыць, як 
вучні спісваюць і як настаўнік ім 
дапамагае. «А што, калі не адвер-
немся? – сказаў нехта. – А чаму 
б не прывезці вынікі, якія ёсць. 
Можа, хопіць хлусіць?» Прапанова 
спадабалася. Дамовіліся, што пры-
вязём праўдзівыя вынікі, няхай 
у міністэрстве пабачаць якасць 
навучання на падведамаснай ім 
тэрыторыі. Усё ж пасля смерці 
Л.Брэжнева ў краіне чакалі нейкіх 
змен, пачалося бурленне, якое паз-
ней вылілася ў працэс перабудовы.

Мне выпала праводзіць зрэз 
у цэнтральнай школе райцэнтра 
(№1 імя Леніна). Матэматыку ў 
выпускным класе выкладаў ста-
лага ўзросту настаўнік, выдатнік 

народнай адукацыі. Я сказаў, 
што правяду зрэз сам, а ён будзе 
назіраць за маёй працай, седзячы 
за апошнім сталом. Калі будуць 
якія заўвагі, потым абмяркуем.

Правесці кантрольную работу 
так, каб абышлося без спісвання, 
вопытнаму настаўніку няцяжка, 
нават калі там усяго два вары-
янты заданняў. Па заканчэнні мы 
селі з ім правяраць работы. На 29 
вучняў атрымалася пяць «пяцёрак» 
(тады была пяцібальная сістэма 
ацэнак), адна «чацвёрка», чатыры 
«тройкі», астатнія адзнакі – ніжэй. 
Настаўнік сядзеў пахмурны. Я 
спытаўся: можа, ёсць якія заўвагі 
да мяне? «Не, – адказаў ён, – заўваг 
няма. Вынікі праўдзівыя. Толькі 
вось вы ў мяне правялі кантроль-
ную як трэба, а ў іншых школах 
правядуць інакш. Там атрымаюц-
ца вынікі высокія, і мяне пачнуць 
скланяць на розных нарадах, у 
кабінетах. А мне два гады да пенсіі 
засталося». Я яму распавёў пра 
нашу дамоўленасць у аўтобусе і 
дадаў: «Запішыце тэлефон нашай 
кафедры. Калі да вас пачнуць 
чапляцца за гэтыя вынікі, я першы 
кінуся вас абараняць. Бо бачу, што 
пяцёра вашых навучэнцаў выдатна 
справіліся з усімі заданнямі, кож-
ны па-свойму. Значыць, вы можа-
це навучаць на высокім узроўні і 
ганаровае званне прысвоена вам 
па заслугах. А што не навучылі 
іншых, якіх у класе большасць, тут 
не толькі ды і не столькі ваша 
віна. Гэтыя вынікі стануць пад-
ставай для адкрытай размовы пра 
вартасці нашай сістэмы адукацыі».

Не ўсе выкладчыкі здолелі 
правесці кантрольны зрэз 
«чыста», у работах, прывезе-
ных з асобных вясковых школ, 
заўважалася спісванне. Але і ў 
такім варыянце канчаткова атры-
малася 56 працэнтаў паспяховасці, 
гэта значыць амаль палова 

навучэнцаў выпускных класаў раё-
на матэматыкі не ведалі зусім.

56 працэнтаў зусім не 
адпавядалі бравурнай лічбе 99 
з дзясятымі, якая запаўняла ўсе 
справаздачы і давала падставу 
выхваляцца, што савецкая адука-
цыя лепшая ў свеце.

На падставе гэтых вынікаў 
я напісаў артыкул, які даслаў у 
газету «Известия». Там яго даволі 
хутка надрукавалі пад рубры-
кай «Праблема» і выслалі гана-
рар, амаль роўны майму месяч-
наму акладу. Ганарар ганарарам, 
але з-за гэтай публікацыі пачалі 
ціснуць на кіраўніцтва інстытута 
з боку партыйных органаў і 
міністэрства. У выніку я быў 
звольнены, але ўдалося адбіцца, 
аднавіўся на працы.

Выкладчыкі ВНУ павінны 
выконваць навуковыя даследаванні 
і абараняць дысертацыі. Гэта – нор-
ма. Але мне не хацелася сядзець 
у бібліятэках, каб выпісваць цыта-
ты з Леніна і Маркса, мне хацелася 
бачыць жывую настаўніцкую пра-
цу і навучаць ёй сваіх студэнтаў. 
Я шмат калясіў па прасторах 
СССР, каб вывучаць досвед леп-
шых настаўнікаў (найбольшую 
маю цікавасць выклікаў досвед 
В.Шаталава), а пазней ездзіў, каб 
распавядаць пра той досвед іншым. 
Вынікам стала досыць аб’ёмная 
перапіска з настаўнікамі з розных 
куткоў Савецкага Саюза. Каля 
трох тысяч лістоў зараз перадаю 
дзяржаўнаму архіву на захаванне, 
бо ў тых лістах сапраўдная гісторыя 
савецкай адукацыі, сапраўдная 
ацэнка яе вартасці з боку саміх 
настаўнікаў (прычым лепшых 
з іх, бо пісалі тыя, каму балела, а 
хто змірыўся, той ужо нічым не 
цікавіўся і не пісаў).

Адзначу з тых лістоў адну 
акалічнасць. Калі нехта з 
настаўнікаў, прыкладваючы боль-

шыя намаганні і скарыстоўваючы 
свае і не толькі свае педагагічныя 
знаходкі, пачынаў атрымліваць 
лепшыя вынікі, ён станавіўся ў 
сваім асяродку «белай варонай», 
на якую «чорныя вароны» (і 
адміністрацыя, і чыноўнікі, і нават 
калегі) накідваліся з жарсцю, вар-
тай лепшага прымянення. Нехта 
не вытрымліваў, перафарбоўваўся 
ў звыклае чорнае «апярэнне» і 
далей працаваў «як усе». Але хапа-
ла іншых выпадкаў.

Таму не будзем услаўляць 
савецкую сістэму адукацыі з яе 
хлуснёй і «очковтирательством» 
(такі тэрмін гуляе па газетных ста-
ронках), а прыгледзімся да таго, 
што ў нас сёння маецца.

А ў нас усё тое ж. Цікавейшыя 
набыткі лепшых савецкіх 
настаўнікаў пасля развалу СССР 
адышлі ў нябыт. Прозвішчы 
В.Сухамлінскага, В.Шаталава, 
Ш.Аманашвілі, С.Лысянковай, 
Я.Ільіна ды іншых, якімі поўніліся 
старонкі газет і часопісаў канца 
1980-х – пачатку 1990-х гадоў, 
зараз тымі і новымі газетамі (у 
тым ліку педагагічнага кірунку) 
нават не ўпамінаюцца.

Творчае аб’яднанне педагогаў 
рэспублікі (ТАПР), з энтузіязмам 
створанае на самым канцы 
існавання СССР, ціха сканала. 
Разам з ім сканала ўсё лепшае, чым 
поўнілася жыццё беларускай шко-
лы перад развалам СССР і ў пер-
шыя гады незалежнасці. Беларуская 
школа вярнулася да камуністычнага 
варыянта часоў застою. Прычым 
нават у больш вульгарным выгля-
дзе, бо ў тыя часы Міністэрства 
адукацыі не апускалася да таго, 
каб рэкамендаваць настаўнікам, 
як падпісваць вучнёўскія сшыткі, 
дзе пісаць дату дамашняй работы і 
колькі клетачак адступаць ад…

Вось, думаю, добра, што 
я ўжо пенсіянер і мне не трэ-

ба працаваць пад кіраўніцтвам 
такога міністэрства. Бо ў мяне 
з міністэрскімі чыноўнікамі 
было б шмат непаразуменняў. 
Напрыклад, мае вучні атрымлівалі 
дамашняе заданне на ўсю чвэрць, 
і мне, настаўніку, неістотна было, 
калі яны рашаць тую ці іншую 
задачу – 15 лістапада ці 3 снеж-
ня. У мяне ўвогуле не было дат, у 
мяне была праца з задачамі, для 
кожнага вучня свая. І яны ў мяне 
крочылі не «ў нагу», што нармаль-
на, бо яны розныя. Нават кан-
трольныя работы пісалі не ў адзін 
дзень, а тады, калі былі гатовы да 
гэтага. Вось пішу гэта і ўяўляю, як 
пашыраюцца вочы ў міністэрскага 
чыноўніка: як гэта «кантрольную 
не ў адзін дзень»?!

Таму супакоімся і не бу-
дзем ад сённяшніх чыноўнікаў 
міністэрства чакаць высокіх і 
мудрых глабальных рашэнняў, на 
якія яны не здольныя. І давайце 
спынім заклікі да рэформаў. Не 
дай Бог, каб нейкія рэформы ста-
ла рабіць сённяшняе кіраўніцтва 
міністэрства. Рэформы, несумнен-
на, патрэбны. Але не касметыч-
ныя, а грунтоўныя. Патрабуецца 
істотны перагляд усёй школьнай 
праграмы. Не буду казаць пра ўсё, 
што трэба зрабіць. Гэта доўга. 
Абмяжуюся двума меркаваннямі.

Варта вярнуць у шко-
лу логіку, якую вывучаюць у 
многіх краінах і вывучалі ў цар-
скай Расіі, але выкінулі з школь-
най праграмы ў 1918 годзе, каб 
людзі не замарочваліся адзна-
кай Валодзі Ульянава па гэтай 
дысцыпліне. Пры наяўнасці логікі 
курс матэматыкі, якая, павод-
ле Ламаносава, «розум у парадак 
прыводзіць», можна прыкметна 
скараціць. Але ж пакуль ленінцы 
будуць кіраваць адукацыяй, логікі 
ў школе не будзе.

І трэба ўраўнаваць у аб’ёме 

ўрокі развіцця розуму і ўрокі 
развіцця пачуццяў. Сёння ж 
істотны перакос у бок першага. 
Некалі наркам асветы А.Луначарскі 
выбачаўся перад савецкім народам 
за такі дысбаланс і абяцаў, што 
гэтая мера вымушаная і часовая. 
Але гэтая часовасць зацягнулася 
на ўвесь перыяд існавання СССР. 
Урокі развіцця пачуццяў дагэтуль 
застаюцца ў рангу другасных.

Сённяшняя школа спрабуе 
напоўніць розум чалавека пэўнай 
інфармацыяй. Але робіцца ўсё 
гэта не вельмі якасна. Скажам, 
настаўнікі матэматыкі, якія най-
больш і павінны клапаціцца пра 
развіццё розуму, больш думаюць 
пра методыку выкладання той ці 
іншай тэмы і менш (або зусім не 
думаюць) пра псіхалогію дзіцяці.

Але настаўнікі (як раней, так 
і цяпер) розныя. Мне, вопытнаму 
рэпетытару, вельмі выразна бачац-
ца задворкі школы. І ўжо па тым, 
з чым прыходзіць да мяне вучань, 
бачу, якую схему працы абраў для 
сябе яго настаўнік.

У выдатных настаўнікаў (такія, 
дзякаваць Богу, ёсць і няма-
ла) вучань не выдрэсіраваны на 
пэўных нюансах афармлення 
рашэнняў. Яго думка, як вольная 
птушка, лунае над усім працэсам 
пошуку рашэння, што ўрэшце і 
прыводзіць да патрэбнай знаходкі.

У іншых настаўнікаў працэс 
навучання афармленню займае ці 
не большы час, чым працэс наву-
чання пошуку рашэння. Тут гэтая 
птушка, так бы мовіць, сядзіць 
у нейкай клетцы, і для палёту ў 
яе вельмі абмежаваная прасто-
ра. Мысленне маладога чалавека 
заціснута, і даводзіцца прыкла-
даць намаганні, каб растармозіць 
яго, і часта не атрымліваецца 
давесці да патрэбнага ўзроўню, 
закладзенага яго прыродай.

Закончыць хочацца раз-

важаннем пра абраную сён-
ня форму выніковага кантро-
лю пры паступленні ў ВНУ – 
цэнтралізаванае тэсціраванне. 
Крытыкаў у гэтай формы дастат-
кова, і крытыка шмат у чым слуш-
ная. Але скажу перафразіраванымі 
словамі У.Чэрчыля: «Тэсты – кеп-
ская форма выніковай праверкі 
ведаў, але лепшай сёння не існуе» 
(удакладняю: У.Чэрчыль так казаў 
пра дэмакратыю). Чым можна 
замяніць тэсты? Тым, што было 
раней, – вуснымі і пісьмовымі 
іспытамі? Тады зноў сярод 
студэнтаў будзе палова «пазва-
ночных» (тых, каго прымаюць 
па званку рэктару, дэкану, загад-
чыку кафедры). Сказаць, што ў 
тэстах зусім няма магчымасці 
такіх «манеўраў», не вазьмуся, але 
скажу, што гэтых магчымасцяў 
значна менш. Можна гаварыць 
пра ўдасканаленне тэставай фор-
мы, пра тэсты не з адным, а з 
некалькімі правільнымі адказамі 
або з адсутнасцю правільнага 
адказу, пра тэсты, дзе выбіраецца 
не адказ, а правільнае разважанне. 
Такія прапановы ў міністэрства 
паступаюць. Але што возьмеш з 
сённяшняга нашага міністэрства? 
Я не чуў, каб праводзіліся 
нейкія навукова-метадычныя 
канферэнцыі ці нарады, прысве-
чаныя ўдасканаленню тэставай 
формы праверкі ведаў. І тэсты 
застаюцца ў першапачатковым 
выглядзе. Міністэрства толькі 
гуляе з баламі: колькі балаў за 
што налічваць і які прапускны 
бал вызначыць (прычым гэты пра-
пускны бал амаль кожны год змя-
няецца). Гэта ўсё з той жа оперы: 
колькі клетачак адступаць…

Будзем чакаць лепшых часоў з 
іншымі фігурамі на чале белару-
скай адукацыі.

Міхась БУЛАВАЦКІ.
Магілёў.

Как самоизоляция 
влияет на психику?

ГОЛОС  ИЗ  ГерМАНИИ
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Из-за угрозы заражения коронавирусом во многих странах 
людям запрещено покидать свои дома. Вот мнение немецкого психолога 

профессора Манфреда Шпитцера, главврача психиатрического 
и психотерапевтического отделения университетской клиники Ульма 

и автора книги «Одиночество как нераспознанный недуг: болезненно, заразно, 
смертельно», о возможных последствиях продолжительного карантина.

– Профессор Шпитцер, день за 
днем в мире ужесточаются каран-
тинные меры, призванные замед-
лить распространение коронавиру-
са. Можно ли сказать, что изоляция 
в четырех стенах и соблюдение так 
называемой «социальной дистан-
ции» на улице, к которым граждан 
призывают в том числе и власти 
Германии, могут негативно повлиять 
на человеческую психику?

– Разные карантинные меры 
следует оценивать по-разному. Нам 
известно, что карантин как край-
няя мера изоляции действительно 
может привести к нарушениям в 
человеческой психике, в том числе 
и у абсолютно нормальных людей. 
Долгосрочные исследования пока-
зывают, что и спустя долгое время 
после снятия карантина вероятность 
нарушений, связанных со страхами, 
расстройством сна или посттрав-
матическими нагрузками, остается 
повышенной. Причем пол и возраст 
пациентов в данном случае не имеют 
значения. Именно поэтому к таким 
мерам следует прибегать только тог-
да, когда они неизбежны, и всегда 
ограничивать их по времени.

Теперь о том, что касается нового 
феномена социального дистанциро-
вания. По степени заразности коро-
навирус SARS-CoV-2 находится где-то 
между очень заразной корью и менее 
заразным сезонным гриппом. Уже 
было опубликовано несколько науч-
ных исследований о том, как реагиро-
вали на распространение коронави-
руса в разных странах мира, в первую 
очередь в Китае. И было доказано, 
что, например, ограничение поездок 
не дает ощутимого эффекта. В то 
время как соблюдение определенной 
физической дистанции между людьми 
действительно может помочь суще-
ственно замедлить распространение 
инфекции.

При этом выражение «соци-
альное дистанцирование» не впол-
не точное. Вернее было бы сказать 
«физическое дистанцирование», что 
не одно и то же. С одной стороны, 
можно поступать, как итальянцы, – 
переговариваться через балконы или 
вместе петь песни, чтобы общаться 
друг с другом, даже находясь в изо-
ляции. Но, живя в веке цифровых 
коммуникаций, в период карантина 
из-за коронавируса можно пользо-
ваться и современными технологи-
ями, чтобы преодолеть социальную 
дистанцию, сохранив физическую.

– Известно ли науке, как долго 
человек может находиться в изоля-
ции от общества без последствий 
для его психического здоровья?

– Думаю, это зависит от инди-
видуума и ситуации. Ведь влияние 
вируса на организм зависит от его 
«дозировки». Если вирус окажется 
на коже человека, ничего не про-
изойдет, однако если миллионы 
вирусов попадут в организм через 
слюну или слизистую оболочку глаз 
или рта, это будет иметь серьезные 
последствия. На сегодня не суще-
ствует ни вакцины, ни прошедших 
испытания лекарств от коронавиру-
са. Единственное, что есть у человека 
для борьбы с ним, – это собственная 
иммунная система. А чтобы ее укре-
плять, необходимо периодически 
выходить на свежий воздух. Лучше 
всего туда, где нет других людей, 
например, в лес. Именно поэтому 
большинство стран даже в условиях 
пандемии коронавируса разрешают 
гражданам выходить на улицу по-
одиночке или в парах для движения 
и занятия спортом. Рекомендации 
в этой области однозначны: долгое 
пребывание дома ослабляет иммун-
ную систему. Это особенно важно 
знать пожилым людям и семьям с 
детьми.

– По вашим словам, влияние 
одиночества на человека не зави-
сит от его пола и возраста. При 
этом некоторые полагают, что 
пожилым людям легче свыкнуться 
с ним уже потому, что они и без 
карантина часто вынуждены про-
водить долгое время без общества. 
Так ли это?

– Здесь все-таки следует учиты-
вать различия между женщинами 
и мужчинами. В Европе женщи-
ны в среднем на два года младше 
своих мужей. При этом продолжи-
тельность их жизни на шесть лет 
больше, чем у мужчин. Таким обра-
зом, женщины проводят в среднем 
восемь лет без партнера. Так что 
от одиночества в старости страдают 
в первую очередь женщины – это 
факт.

Другая группа, которая наибо-
лее сильно страдает от одиночества, 
– это молодые женщины, потому 
что они во многом определяют себя 
через принадлежность к какой-либо 
группе и, если там возникают про-
блемы, особенно сильно пережива-
ют это. Молодой мужчина всегда 
может играть роль «волка-одиноч-
ки», прячущегося от проблем в сво-
ем логове. Девушки же, столкнув-
шись с травлей в их социальной 
группе, напротив, очень страдают от 
одиночества.

– Могут ли социальные сети 
полноценно заменить людям, ока-
завшимся в социальной изоляции, 
общение в реальной жизни?

– Вообще-то я отношусь к соци-
альным сетям критично. Но в сегод-
няшней ситуации они действитель-
но дают возможность оставаться на 
связи. При этом надо помнить, что 
в социальных сетях не стоит про-
водить целый день и верить всему, 
что в них распространяется. Думаю, 
телефон остается лучшим каналом 

коммуникации уже потому, что ты 
говоришь с собеседником непосред-
ственно и не купаешься в беско-
нечном потоке фейковых новостей, 
переполняющих интернет. Twitter и 
Facebook подходят для этого в мень-
шей степени.

Человеку не идет на пользу обще-
ние с большим количеством незна-
комых ему людей, которое нередко 
происходит в соцсетях. Связь через 
какое-либо средство коммуникации 
функционирует лучше всего, когда 
человек общается с кем-то, кого он 
хорошо знает: родителями, бабуш-
кой и дедушкой, лучшим другом. 
Когда я разговариваю по телефону 
со своей женой и слышу, как она 
смеется, я могу представить себе ее 
лицо без всякой видеотелефонии.

– В своей книге «одиночество 
как нераспознанный недуг» вы 
утверждаете, что одиночество 
может быть заразным. как такое 
возможно?

– Одиночество действительно 
заразно, так же как и привычка к 
курению и склонность к избыточ-
ному весу. Ученые выяснили это 
впервые в 2009 году, проанализи-
ровав огромный массив информа-
ции, собранный при наблюдении 
за целой деревней. В принципе, 
эти выводы были известны психо-
логам уже давно. Поскольку люди 
– социальные существа, они могут 
заражать друг друга своими эмоци-
ональными состояниями. Поэтому 
сейчас следует свести к минимуму 
общение с людьми, после которого 
у вас возникает чувство душевной 
тяжести или грусти. Так же как и 
люди с ослабленным иммунитетом 
должны избегать излишних контак-
тов, чтобы не заразиться вирусом, 
люди, чувствительно воспринимаю-
щие эмоциональные состояния сво-
их собеседников, должны сократить 

подобное общение, чтобы защитить 
свое душевное здоровье.

– Многие молодые люди в 
Германии сегодня предлагают 
помощь пожилым соседям, напри-
мер, ходят вместо них в магазин. С 
другой стороны, на фоне пандемии 
коронавируса в обществе растет и 
отчужденность, при которой люди 
просто боятся физически прибли-
зиться друг к другу. как можно 
психологически объяснить сочета-
емость этих явлений?

– Каждый имеет индивидуаль-
ный порог страха. Боясь заразиться 
коронавирусом, некоторые закупа-
ют продукты на несколько недель 
вперед и запирают дверь своего 
дома на замок. Другие заявляют, 
что коронавирус не интересует их 
вовсе, и продолжают встречаться с 
друзьями и жить полной жизнью. 
Если честно, последняя группа пуга-
ет меня даже больше, чем первая. 
Ведь сегодня важно понимать, что 
опасность коронавируса реальна. 
В Германии государство приняло 
необходимые меры для защиты от 
вируса, однако все граждане должны 
их поддержать.

Преступники или те, кто нажива-
ется на ситуации, есть всегда. Однако 
большинство людей в Германии, ска-
жем, 70 процентов, по своей природе 
позитивно настроены по отношению 
к окружающим. И если такие люди в 
обществе окажутся в большинстве, 
то и распространяться в нем будет 
добро, а не зло. В последнее вре-
мя я замечаю все больше позитива. 
Люди стали чаще разговаривать друг 
с другом. За последние четыре неде-
ли фраза «Оставайтесь здоровыми!» 
превратилась в традиционное про-
щание. И это не пустые слова. Люди 
воспринимают это пожелание очень 
серьезно.

(DW).

СЛЫШАЛИ?

рЭГІЁН

Каждому жильцу 
дадут право заряжать 

электромобиль
Собственники и арен-

даторы жилья смогут бес-
препятственно устанавли-
вать в многоквартирных 
домах зарядные устройства 
для электромобилей. В ФРГ 
модернизируют закон о 
жилой недвижимости.

Собственники и аренда-
торы жилья в многоквар-
тирных домах в Германии 
имеют право за свой счет 
устанавливать устройства 
для зарядки электромо-
билей, другие владельцы 
и арендодатели не смо-
гут этому препятствовать. 
Таково одно из ключевых 

положений законопроекта, 
утвержденного правитель-
ством Германии.

«Принятое решение 
является важным вкладом в 
поддержку электромобиль-
ности», – так расценила 
законопроект, который еще 
должен утвердить парла-
мент, министр юстиции и 
защиты прав потребителей 
кристине Ламбрехт. А пере-
ход на электромобили – это 
магистральное направление 
развития немецкой автомо-
бильной промышленности, 
одной из ключевых отраслей 
экономики страны.

Медык з Жыткавічаў:
«Для нас гэта было 

вучэнне боем»
У Жыткавічах на свае 

працоўныя месцы вярнуліся 
26 медыкаў, якія былі 
шпіталізаваны на каранцін у 
сувязі з падазрэннем на зара-
жэнне каранавірусам.

Пра гэта журналісту 
«Народнай Волі» паведаміла 
намесніца галоўнага ўрача 
Жыткавіцкай цэнтральнай 
раённай бальніцы Наталля 
Цупік.

«Для нас гэта было, 
можна сказаць, вучэнне 
боем. Цяпер мы ўжо нічога 
не баімся», – кажа Наталля 
Гаўрылаўна.

Узрушэнне медыкі 
і жыхары райцэнтра 
перажылі, калі ў захварэлай 
на вострую пнеўманію мяс-
цовай жанчыны, работніцы 
маторабудаўнічага заво-
да, тэст на каранавірус даў 
станоўчы вынік. Жанчыну 
тэрмінова пры дапамозе 
санавіяцыі даставілі ў Гомель, 
у туберкулёзную клінічную 
бальніцу, дзе яна знаходзіцца 
і зараз.

Пасля першага станоўчага 
тэста на каранавірус 

у Жыткавічах правялі 
с упрацьэпідэміялагічныя 
мерапрыемствы. Усе, хто 
меў кантакты з жанчынай, 
былі ізаляваны, у тым ліку 
і 26 медыкаў. І калі кан-
чатковы вынік тэстаў на 
COVID-19 у пацыенткі даў 
адмоўны вынік, ізаляваных 
на каранцін кантактных асоб 
першага ўзроўню выпісалі 
з бальніцы. Лечацца толькі 
тыя, у каго меліся нейкія 
іншыя захворванні.

Тым часам у Гомелі 
абласны Цэнтр гігіены і 
эпідэміялогіі афіцыйна 
пацвердзіў другі выпадак 
захворвання на каранавірус. 
Небяспечную інфекцыю 
выявілі ў 26-гадовай 
дзяўчыны, якая 18 сакавіка 
вярнулася з Францыі. У 
Нацыянальным аэрапорце ў 
яе ўзялі мазок на каранавірус 
і адпусцілі, а ўжо 24 сакавіка 
ў Гомелі яе забрала «хут-
кая». У 40-кватэрным доме 
ў мікрараёне «Хутар», дзе 
жыве дзяўчына, санслужба 
зрабіла дэзінфекцыю.

Анатоль ЛІПСКІ.
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П о Ш Т А

КОМПеТеНТНОе МНеНИе

вОПрОС – ОТвеТКАЛОНКА 
АЛеСЯ НЯЎвеСЯ

Нарэшце «падрыўнік» 
прыкусіць свой язык
Буйным штрафам пакараны 
«падрыўнік» з Мінска. Суседскі 
сабака некалькі вечароў гуч-
на брахаў. Не ведаючы, каму 
паскардзіцца, мужчына набраў 
«101» і паведаміў: каб сабака 
змоўк, ён збіраецца ўключыць 
бытавы газ і падарваць пад’езд 
жылога дома…

Як штовечар за сцяной 
Раздаецца брэх сабакі,
Дык, згадзіцеся са мной,
Брэх любому дасца ў знакі.
Нешта робіць кожны з нас,
Каб была ў кватэры ціша:
Хто турбуе жылкамгас –
На суседа скаргі піша;
Хто міліцыю заве,
Бо ў суседняе кватэры,
Выбачайце, бы ў хляве, –
Хай службоўцы прымуць меры;
Хто, каб рады даць бядзе,
Нават скардзіцца не будзе:
Да суседа ён ідзе
І бярэ яго за грудзі
Ці наогул б’е ў «пятак» –
Хай падумае ў бальніцы…
Ды зрабіў зусім не так
Нейкі дзядзька са сталіцы.
Ён спачатку не зважаў
І бяды пакуль не бачыў,
Што за сценкай «гаў» ды «гаў» –
Не змаўкае брэх сабачы.
Пачалі кіпець мазгі
Толькі ўжо на вечар пяты.
Стан яго зусім благі –
Даканаў сусед пракляты.
Проста ў косці ўеўся брэх –
Нават млосна небараку.
Кляў суседа: гэта ж грэх –
Не карміць свайго сабаку!
Не стрываў нарэшце ён,
Набакір паехаў розум,
І ў «пажарны» тэлефон
Дзядзька выказаў пагрозу:
– Заяўляю я ўсур’ёз,
Не кармлю я вас маною!
Не дае заснуць барбос –
Гучна брэша за сцяною.
Я на ўсё гатоў, дальбог,
Каб рашыць праблему гэту,
Каб сусед паганы здох,
Каб сабаку зжыць са свету.
Праз хвіліны дзве ці тры
Кухню я напоўню газам
І ўзарву,
І жыхары
Узляцяць з сабакам разам!
Ты, начальнік, вер – не вер:
Я не п’яны, а цвярозы…
І сур’ёзна афіцэр
Успрыняў яго пагрозы:
Сёння можа кожны з нас
(Не патрэбна бомбы-міны)
Узарваць на кухні газ,
Каб вакол былі руіны.
Дык і ён рване, бадай,
Як нямашака спагады.
– Ты пад’езд не падрывай,
Мы дадзім сабаку рады.
Назаўжды замоўкне звер,
І настукаем суседу, –
Супакойваў афіцэр, –
Калі з хлопцамі прыеду.
Пагадзіўся «падрыўнік»:
– Пачакаю паўгадзіны.
А калі ты хлусіш, дык
Нам да пекла шлях адзіны…
Міліцэйскі экіпаж
Паявіўся вельмі скора,
Каб «узяць на абардаж»
Саматужнага мінёр а.
Ён чаго дабіцца змог?
І сусед жывы-здаровы,
І сабака той не здох,
А яго ўзялі ў аковы.
Страціў ён свае рублі,
Дый яшчэ смяюцца людзі.
                 * * * 
Меншы штраф яму б далі,
Каб суседа ўзяў за грудзі…

Лепш за будзільнік
Свайго абручніка-баксёра
«Палова» будзіць вельмі скора:
Да ложка варта падысці
І палічыць да дзесяці.

Сіла волі
У старшакласніка Колі
Сіла вялікая волі.
Як аднакласнік-сусед,
Ён не ідзе ў туалет.
Колю спадручна і так:
Курыць у класе юнак.

Сакрэт маладосці
– Вы на выгляд маладая…
Я сяджу і ўсё гадаю:
Дык у чым жа ваш сакрэт?
– Мне сямнаццаць зім і лет.

Без хорошо подготовленных экскурсоводов 
туризм не может развиваться

Ключевая фигура экскурсион-
но-познавательного туризма – экс-
курсовод (гид-переводчик), чье 
мастерство и гражданская пози-
ция позволяют активно влиять на 
восприятие нашей страны ино-
странными гостями. Профессия 
экскурсовода многогранна и ответ-
ственна, она аккумулирует в себе 
признаки многих видов творче-
ской деятельности: научно-иссле-
довательской, литературной, про-
пагандистской, педагогической, 
культурологической. Чтобы задачи 
экскурсии, которые сформулиро-
ваны в ее технологической карте, 
не только декларировались, но и 
успешно решались на практике, 
экскурсоводу необходимы глубо-
кие знания, артистизм, понимание 
психологии туристов из разных 
общественных слоев, регионов и 
стран, навыки психолога, органи-
заторские способности, граждан-
ская позиция и стремление к само-
совершенствованию.

Экскурсовод – не массовая 
профессия, и приход в нее, я счи-
таю, должен быть связан с предва-
рительным конкурсным отбором 
уже на стадии поступления на кур-
сы экскурсоводов и длительным 
(не менее 8–9 месяцев) обучением 
на базе полного высшего образо-
вания. К сожалению, на практике у 
нас иной подход.

Положение экскурсоводов ста-
ло неопределенным, профессия 
лишена высокого образователь-
ного стандарта и четких квали-
фикационных требований, что 
напрямую говорит о недооценке и 
принижении ее роли в туризме и в 
сфере государственных интересов, 
касающихся идеологии и инфор-
мационной безопасности страны.

Наглядный пример непрофес-
сионального подхода к подготов-
ке профессиональных экскурсо-
водов – открытие специальности 
«Турагент. Экскурсовод» в ряде 
средних специальных учебных 
заведений, где основам сложней-
шей творческой профессии обу-
чают 14–16 летних учащихся, еще 
не освоивших программу обще-
образовательной школы, которым 
в силу их юного возраста, отсут-

ствия жизненного опыта и слабой 
интеллектуальной базы турбизнес 
не может доверить экскурсионное 
обслуживание не только зарубеж-
ных, но и белорусских туристов. 
Это легко подтвердит анализ вос-
требованности экскурсоводов с 
такой образовательной базой на 
белорусском рынке экскурсионных 
услуг.

Краткосрочные курсы с 
3–5-месячным сроком обучения 
дают только количественный при-
рост экскурсоводов, аттестован-
ных только по одной, избранной 
ими, теме. Как отмечалось выше, 
самостоятельная работа по изу-
чению темы и написанию текста 
подменяется «натаскиванием» на 
сдачу тестов и в лучшем случае 
– заучиванием контрольного тек-
ста, который в связи с отсутствием 
налаженной системы методиче-
ской работы со временем теряет 
актуальность и нуждается в пере-
работке и дополнении. В то же 
время рынок остро нуждается в 
экскурсоводах, владеющих обшир-
ными краеведческими, истори-
ческими знаниями, способных 
к самостоятельной разработке и 
быстрому освоению новых марш-
рутов, готовых к работе с различ-
ными категориями туристов, в том 
числе зарубежных.

Заочные курсы подготовки экс-
курсоводов еще менее эффективны 
и тоже нацелены на промежуточ-
ный результат, так как не учитыва-
ют региональных потребностей, то 
есть не дают подробного знаком-
ства с историей, экскурсионными 
ресурсами и опытом практической 
работы того региона, где прожива-
ет и планирует заниматься экскур-
сионной деятельностью тот или 
иной слушатель. Слабо верится и 
в эффективность индивидуальной 
подготовки экскурсовода, если за 
ней не стоит опытный наставник 
из числа действующих гидов.

Существующая форма атте-
стации экскурсоводов является 
настолько формальной и мимо-
летной (8–10 минут собеседова-
ния), что не позволяет раскрыть 
потенциал соискателя и убедить-
ся в его готовности к самостоя-

тельной работе, что реально мож-
но сделать лишь на протяжении 
нескольких этапов, включающих 
предварительную проверку инди-
видуального текста и прослушива-
ние экскурсовода на маршруте или 
на специальном тренажере, вос-
производящем обстановку удален-
ного загородного экскурсионного 
маршрута. 

Следствием разрыва между 
спросом (потребностями экс-
курсионного рынка в высококва-
лифицированных специалистах) 
и предложением (пополнением 
рядов гидов наспех обученными 
и формально аттестованными экс-
курсоводами) в существующих 
условиях отсутствия контроля за 
качеством экскурсионного обслу-
живания является заполнение экс-
курсионной ниши непрофессио-
налами и дилетантами из числа 
граждан  Беларуси и людьми без 
гражданства, но иностранными 
гражданами – те и другие воль-
но трактуют и заведомо искажа-
ют исторические факты, которые 
порочат Беларусь, дискредитируют 
белорусский туризм и безнаказан-
но игнорируют законодательство 
в области туризма нашей страны.

Все эти проблемы серьезно 
мешают развитию туризма и экс-
курсионного дела. Вот мои предло-
жения, направленные на их устра-
нение:

1. Усовершенствовать норма-
тивно-правовую базу, касающую-
ся экскурсионной деятельности, и 
дополнить Закон о туризме соот-
ветствующими статьями, закре-
пить ее основные положения в 
Гражданском кодексе Республики 
Беларусь. 

2. Разработать и принять новое 
Положение о порядке и услови-
ях проведения профессиональ-
ной аттестации, подтверждающей 
квалификацию экскурсоводов и 
гидов-переводчиков.

3. Разработать и принять еди-
ный образовательный стандарт 
для подготовки экскурсоводов, 
гидов-переводчиков и руководи-
телей туристских групп и крите-
рии оценки их профессионального 
мастерства.

4. Инициировать пересмотр и 
принятие новых Государственных 
стандартов, касающихся турист-
ских услуг.

5. Совместно с Министерством 
образования решить вопрос о 
замене специальности «турагент/
экскурсовод» как не отвечающей 
потребностям туристического 
рынка на другую прикладную спе-
циальность, которая соответствует 
возможностям учащихся и потреб-
ностям туристской или иной сфе-
ры деятельности. 

6. Разработать и ввести 
Правила оказания услуг экскурсо-
водами и гидами-переводчиками, 
регулирующие отношения экскур-
совода (гида-переводчика) с тур-
предприятиями и другими заказ-
чиками, в том числе без юриди-
ческого статуса (физических лиц). 
Наделить экскурсовода, гида-пере-
водчика правом оказания услуг за 
наличный расчет с уплатой едино-
го налога без образования ИП.

7. Организовать на региональ-
ном уровне подготовку, перепод-
готовку, повышение квалифика-
ции и аттестацию экскурсоводов 
(гидов-переводчиков) рецензиро-
вание индивидуальных текстов, 
прослушивание на маршрутах, 
компьютерное тестирование по 
обновленным программам с широ-
ко представленным региональным 
компонентом. Стать на защиту 
интересов региональных (локаль-
ных) экскурсоводов, которых 
активно оттесняют экскурсово-
ды из Минска и крупных городов 
страны, знающие удаленные реги-
оны весьма поверхностно (они не 
заинтересованы в продвижении их 
туристских возможностей, не уча-
ствуют в мероприятиях по улучше-
нию туристского образа регионов 
страны). Результат этой подмены 
– лишение регионов инициативы и 
стимулов к развитию экскурсион-
ной деятельности.

8. Пересмотреть подходы к 
компьютерному тестированию, 
наполнить его наглядными при-
мерами – фотографиями объектов 
туристического интереса, портре-
тами известных людей, природны-
ми объектами и другой наглядно-

стью. Экзамен по культуре речи, 
учитывая специфику профессии, 
проводить только в устной фор-
ме; проверку знаний иностранного 
языка отделить от защиты экскур-
сии.

9. Совместно с Министерством 
образования и Институтом исто-
рии НАН Беларуси подготовить и 
издать серию учебных пособий по 
истории Беларуси, краеведению, 
культурологии, литературоведе-
нию, практическому экскурсове-
дению в помощь преподавателям, 
студентам и слушателям курсов 
экскурсоводов и гидов-переводчи-
ков.  

10. На конкурсной основе раз-
работать сценарий и снять учеб-
ный фильм, посвященный методи-
ке и технике проведения экскур-
сий; опираясь на профессионалов 
турбизнеса подготовить серию 
мастер-классов по различным 
аспектам экскурсионно-позна-
вательного туризма с уклоном в 
дифференцированный подход в 
работе с различными категориями 
туристов.

11. Изучить проблемы взаи-
модействия турпредприятий и 
экскурсоводов (гидов-перевод-
чиков) с музейными и другими 
учреждениями, подведомствен-
ными Министерству культуры, 
и выступить с предложениями по 
улучшению взаимодействия, един-
ством подходов к обслуживанию 
туристов и совместному созданию 
национального турпродукта, напол-
ненного не только показом истори-
ко-культурного наследия, но и эле-
ментами современной культурной 
жизни, достижениями в сфере теа-
трального, музыкального и других 
видов искусства, востребованных 
и популярных на международном 
туристском рынке.

12. Усовершенствовать госу-
дарственный реестр экскурсоводов 
(гидов-переводчиков), пополняя 
его информацией о защите новых 
маршрутов, приостановке деятель-
ности, прекращении срока действия 
выданного нагрудного знака-иден-
тификатора, подтверждающего 
право на проведение экскурсий на 
объектах показа, и привлечь для 

контроля за исполнением Правил 
оказания услуг экскурсоводами и 
гидами-переводчиками представи-
телей местных органов управления 
и структур МВД.

13. Опираясь на действующее 
законодательство и соответству-
ющие региональные структу-
ры, предпринять реальные шаги 
по наведению порядка в сфере 
туристской рекламы, исходящей 
от юридических и физических 
лиц. Большой вред туризму нано-
сит недобросовестная реклама 
турагентов и фирм-перевозчиков, 
выдающих себя за туроператоров 
в сфере въездного и внутренне-
го туризма, а также реклама экс-
курсоводов и гидов-переводчиков, 
которые, защитив один маршрут  
экскурсии, спешат представить 
себя как универсальных специали-
стов, обладающих правом прове-
дения экскурсий во всех городах и 
регионах страны.

Рассматривать непрофесси-
онализм в туризме как посяга-
тельство на информационную 
безопасность страны.

14. Обратить внимание на 
культуру проведения аттестации 
и сформировать аттестационную 
комиссию из числа лиц, зареко-
мендовавших себя как носители 
разносторонних глубоких знаний, 
которых отличает корректность, 
неангажированность и которые не 
находятся в конкурентных отно-
шениях с соискателями.

15. И наконец, необходимо 
вернуться к вопросу о создании 
Белорусского экскурсионно-мето-
дического центра – Дома экскурсо-
вода, гида-переводчика, руководите-
ля туристских групп, что позволит 
преодолеть разобщенность экс-
курсоводов, гидов-переводчиков; 
создать условия для оказания им 
методической помощи в разработке 
и освоении экскурсионных маршру-
тов и подготовке текстов экскурсий,  
путевой информации, и в конечном 
итоге послужит повышению про-
фессионализма,  востребованности 
и защищенности специалистов экс-
курсионной сферы.

Николай ЧИРСКИЙ, 
специалист в сфере туризма.

Я помню, когда сотовый 
телефон был редкостью. А до 
1994 года, по-моему, в Беларуси 
такая связь (непроводная) 
вообще отсутствовала.

Интересно, в какой про-
грессии шло ее развитие? И 
какое количество абонен-
тов сотовой связи теперь в 
нашей стране?

Петр КУЗЬМЕНКО.
Минск.

Данных, скажем, на конец 
2019 года редакция пока не 
нашла, но приводим динами-
ку развития сети сотовой свя-
зи на протяжении 24 лет.

Как увеличивалось 
количество абонентов 
сотовой связи 
в Беларуси

2018 11.619.651
2017 11.415.141
2016 11.439.866
2015 11.448.281
2014 11.401.927
2013 11.114.440
2012 10.676.471
2011 10.694.900
2010 10.332.900
2009 9.686.200
2008 8.128.000
2007 6.960.000
2006 5.960.000
2005 4.099.500
2004 2.239.287
2003 1.118.000
2002 462.630
2001 138.329
2000 49.353
1995 1725
1994 320

Яго лёс
вАС ЦІКАвІЦЬ…

Так, у Купалаўскі тэатр гля-
дач па-ранейшаму ідзе «на 
Аўсяннікава». Яму толькі 
што стукнула 85, але Генадзь 
Сцяпанавіч падцягнуты, бадзё-
ры і вясёлы. Я нават сказала б, 
элегантны. Акрамя Аўсяннікава 
ў Беларусі застаўся толькі адзін 
народны артыст СССР – Валянцін 
Елізар’еў. 

Генадзь Аўсяннікаў – лаўрэат 
Дзяржаўнай прэміі Рэспублікі 
Беларусь. Узнагароджаны меда-
лём Францыска Скарыны. 

Сам пра сябе майстар сцэны 
распавядае так:

– Нарадзіўся ў Магілёве. 
Бацькі не памятаю, ён рана 
памёр. Маці хутка выйшла замуж 
ізноў і аддала мяне на выхаван-
не цётцы, потым я бачыў яе 
ўсяго тры разы. Цётка Марфа 
Гаўрылаўна Цыбульская, вясковая 
настаўніца, мяне і выгадавала. 
Так што высакароднай крові ўва 
мне няма, затое настаўніцкі ася-
родак рана пачаў шпігаваць мяне 
кніжкамі – велізарны яму за гэта 

дзякуй! Да гэтага часу адзінае хобі 
– пачытаць.

Скончыўшы сем класаў, 
я паступіў у Магілёўскі 
машынабудаўнічы тэхнікум, а праз 
год забраў дакументы і падаўся 
ў Рыгу, у мараходную вучэльню. 
Але і там затрымаўся толькі на 
паўгода: зразумеў, што мора – 
не маё. Вярнуўся ў Бялынічы, дзе 
вырашыў давучыцца ў дзесяцігодцы. 
Школа ў райцэнтры славілася 
мастацкай самадзейнасцю. Быў 
там і драмгурток, гэта мяне 
вельмі захапіла. Таму ў Беларускі 
тэатральна-мастацкі інстытут 
ў 1953 годзе паступіў без асаблівых 
складанасцяў, нягледзячы на высокі 
конкурс. Мне пашчасціла трапіць 
на курс легендарнага педагога, 
народнага артыста БССР прафе-
сара Канстанціна Саннікава. У 
1957-м я атрымаў дыплом і ў ліку 
шасці выпускнікоў ВНУ быў прыня-
ты ў Купалаўскі тэатр.

На сцэне галоўнага тэатра 
краіны Генадзь Аўсяннікаў сыграў 
80 роляў. Вельмі ярка зайграў 

талент акцёра ў спектаклях 
«Трыбунал», «Таблетку пад язык», 
«Пагарэльцы», «Святая прастата» 
паводле п’ес беларускага драма-
турга Андрэя Макаёнка, стагоддзе 
якога мы будзем адзначаць восен-
ню 2020 года. Пра Аўсяннікава так 
і казалі: «Ён нейкі макаёнкаўскі». 
Сціплы, далікатны, любіць паба-
лакаць, працавіты, жонкі пабой-
ваецца, у дзецях душы не чуе – 
вось якія яны, яго героі. Святая 
прастата. «Колькі сябе памятаю – 
то дзед, то стары, то шут гаро-
хавы, а часцей салдат і селянін», 
– кажа Аўсяннікаў. На самай 
справе так пераўвасабляцца здо-
лее далёка не кожны артыст. А 
Генадзь Сцяпанавіч робіць гэта 
па-майстэрску, таму што валодае 
велізарнай прыроднай натураль-
насцю, арганічнасцю.

У спектаклі па п’есе 
А.Дударава «Вечар», які будзе ісці 
на сцэне Купалаўскага 31 сакавіка, 
артыст таксама выконвае ролю 
самотнага немаладога вяскоўца. 
Гадоў яму шмат, але ён яшчэ 
любіць паглядзець у неба, паслу-
хаць песню жаўрука. Як і Генадзь 
Сцяпанавіч Аўсяннікаў.

Алена ЛУБНЕЎСКАЯ.
Фота БЕЛТА.

Даўно ўзяла квіткі і 31 сакавіка збіраюся пайсці ў Купалаўскі тэатр 
на спектакль «Вечар». Галоўную ролю там выконвае народны артыст 
Генадзь Аўсяннікаў. Нядаўна ў яго быў юбілей. А крыху біяграфічных 
звестак аб гэтым выдатным чалавеку можна даведацца?

Таісія ПАРЭЧКА, Мінскі раён.

ЛІСТ З рЭДАКЦЫІ

ПрАПАНОвА

Сяргей Іванавіч, мы 
надрукавалі б ваш ліст, 
але ж нельга «ваяваць» 

крывой стрэльбай
У апошнія дні рэдакцыя 

«Народнай Волі» атрымала 
шмат лістоў ад чытачоў. Не 
маглі не звярнуць увагу на той, 
пад якім стаіць подпіс: Сяргей 
Іванавіч. Ні прозвішча, 
ні зваротнага адраса. Але 
катэгарычная прыпіска: 
«Напечатайте!»

Што ж, бываюць сітуацыі, 
калі аўтару сапраўды не 
выпадае адкрываць свой 
твар, абнародаваць свае 
каардынаты. Але ж у дадзеным 
выпадку для гэтага няма ніякіх 
падстаў. Сяргей Іванавіч (у нас 
няма ўпэўненасці ў тым, што 
аўтар не змяніў імя і імя па 
бацьку) вырашыў адгукнуцца 
на публікацыю ў адным з 
нумароў «Народнай Волі» 
артыкула Алега Трусава аб 
тым, што нельга ўвекавечваць 
у назвах сталічных вуліц і 
плошчаў тых бальшавіцкіх 
правадыроў, у якіх рукі па 
локаць ў чалавечай крыві. І 
наш чытач «Сяргей Іванавіч» 
падтрымлівае такую пазіцыю. 

Нават выказвае абурэнне: 
«До каких пор терпеть этот 
позор?».

Так, гісторыю трэба 
паважаць, яе не трэба перапіс-
ваць. Але ж, пагадзіцеся, нельга 
ўшаноўваць на кожным кроку 
памяць пра тых, хто загубіў 
мільёны чалавечых жыццяў, 
хто не спрыяў цывілізаванаму 
развіццю Беларусі, а знішчаў 
тых, хто быў гонарам нацыі. І 
чаму пра гэта нельга гаварыць 
услых, публічна? Улады павінны 
ведаць меркаванні людзей, 
і чым больш іх будзе з такой 
прынцыповай пазіцыяй, тым 
хутчэй убачым змяненні ў 
гарадах і пасёлках Беларусі.

А «Сяргею Іванавічу» 
хочацца сказаць: так, 
даражэнькі, мы надрукавалі 
б ваш ліст, але ж, вобразна 
кажучы, нельга «ваяваць» 
крывой стрэльбай, маецца на 
ўвазе – з-за вугла. Вам няма 
чаго баяцца, а ўлады павінны 
прыслухоўвацца да голасу 
народа.

Тэрмінова завяршыць 
дэмаркацыю дзяржаўнай 

мяжы!
За часы сучаснай суверэннай 

дзяржаўнасці наш урад, на жаль, 
не завяршыў па ўсім перыметры 
дэмаркацыю дзяржаўнай мяжы. 
Аб гэтым нам нагадала асноўная 
суседка – Расія, скарыстаўшыся 
пандэміяй каранавіруса. У адна-
баковым парадку яна закрыла 
дзяржаўную мяжу, у тым ліку і з 
Беларуссю.

Успомнім, што сімвалічныя 
памежныя слупы ў 1990-я гады 
выдралі А.Р.Лукашэнка і т агачасны 
прэм’ер Расіі В.С.Чарнамырдзін.

Я лічу, што надышоў 
гістарычны час выправіць 
памылку і дабудаваць да дома 
з трыма сценамі чацвёртую. 
Пабудова трохсценка досыць 
распаўсюджана, але ж гэта не 
асобны дом, а прыбудова да чаты-
рохсценнага. Ураду Беларусі неаб-
ходна працягнуць у 2020 годзе 
дэмаркацыю дзяржаўнай мяжы 
Рэспублікі Беларусь па ўсім пара-
метры мяжы з усімі суседнімі 
краінамі.

Мікола САВІЦКІ, прафесар.
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С В Е Т   І   М ы

Михаил ФАРФЕЛЬОткрытый   перелом
МеМУАрЫУ СОСеДеЙ

БОЛЬШАЯ ПОЛИТИКА

СЛЫШАЛИ?

У инвалидов ВОВ  
на праздновании Хануки

(Продолжение. Начало в №№18–25.)

Первые шаги. Учимся  
и работаем одновременно.  

С корабля на бал
«Нет ничего более полезного  

для человека, чем сам человек».
Спиноза «Этика»

В начале лета 1992 года министр ино-
странных дел сообщил мне, что пришло вре-
мя поторапливаться и в кратчайшие сроки 
отбыть к месту новой службы. Сказал – и на 
этом все. Разрешили взять с собой двух дипло-
матов – – консула и советника по экономике. 
Подобрать их я должен был сам. С одной сто-
роны, это было непростой задачей, ведь я не 
знал людей, практически не представлял, где 
их искать. С другой стороны, кадры можно 
было набирать по своему усмотрению, это 
давало возможность подобрать подходящих 
людей. В условиях предстоящей длительной 
работы в тесном коллективе, на глазах друг у 
друга мне представлялось это очень важным, 
если не определяющим успех фактором.

В МИД Беларуси в это время работал един-
ственный человек, говоривший на иврите. Он 
же и занимался Ближним Востоком. Учился 
в Москве, офицер. Когда развалился СССР и 
практически рухнули все спецслужбы, он уво-
лился и вернулся в Минск. Был принят на рабо-
ту в МИД. Высокий симпатичный, очень мягкий 
по характеру парень, к тому же говорящий на 
иврите, он не вызывал у меня никаких сомне-
ний. Вадим был из простой семьи, женат, имел 
маленького ребенка. Очень хотел работать за 
границей и мое предложение расценил как пода-
рок судьбы. Консул был найден.

Сергея советником по экономике мне посо-
ветовал взять заместитель министра внеш-
неэкономических связей, тот самый, с кото-
рым мы готовили визит премьера в Израиль. 
Сергей имел опыт работы в Посольстве СССР 
в Иране, в совершенстве владел английским 
языком. Был женат, имел двоих детей. С эти-
ми ребятами в дальнейшем я отработал в 
Израиле более двух лет. Всякое случалось, но 
я ни секунды не пожалел, что взял их с собой, 
наоборот, мы были друзьями и неоднократно 
имели возможность доказать это друг другу.

Денег у государства не было. Смета 
посольства не была составлена. Организация 
работы такого учреждения за границей тре-
бовала большого количества средств, причем 
валютных. В решении этого вопроса очень 
помогло мое депутатство. Мне шли навстречу, 
и вскоре необходимая минимальная сумма 
была перечислена в израильский банк.

Вначале я решил ехать только с консулом. 
Необходимо было обустроиться и подгото-
вить приезд Сергея и семей. Я настаивал на 
быстром приезде домочадцев, так как условие 
было однозначным: начинаем не только рабо-
тать, но и нормально жить.

1992 год. КГБ хоть и существует, но сидит 
тише воды, ниже травы. Никакой видимой дея-
тельности. Меня настораживало и волновало, 
что никто из спецслужб не говорит со мной о 
моем назначении. Все-таки речь идет об осо-
бом учреждении, да и Израиль – страна спец-
ифическая во всех смыслах, включая безопас-
ность. Важным фактором были и десятилетия 
противостояния между спецслужбами бывшего 
СССР и Израиля. И хотя время наступило дру-
гое и Беларусь не являлась наследницей СССР, 
все равно это выглядело если не странно, то уж 
неестественно – это точно.

Среди депутатов Верховного Совета был 
начальник КГБ генерал Лавицкий, в будущем 
сменивший меня на посту посла в Израиле. 
Учитель по образованию, он очень располагал к 
себе, мы часто с ним общались. Я позвонил ему 
с просьбой встретиться и обсудить мой отъезд 
и будущую работу. Встреча происходила, как 
в шпионских фильмах. В безлюдном парке мы, 
присев на скамейку, начали разговаривать. Он не 
проявлял никакой инициативы и не переходил 
на тему моей предстоящей работы. Говорили о 
разных вещах, только не о том, что меня инте-
ресовало. Тогда, будучи еще незрелым диплома-
том, я напрямую ему сказал:

– Геннадий, хочу, чтобы ты знал: я ничего 
не буду делать против интересов Израиля.

– И не надо, – ответил он, спокойно улыб-
нувшись.

И сегодня я утверждаю, что, пока я рабо-
тал, эта тема никогда не стояла на повестке 
дня. И я очень благодарен ему за это.

Наш родной МИД даже не удосужился сооб-
щить в МИД Израиля, что белорусские дипло-
маты прибывают на работу в их страну. Хорошо, 
что меня и Вадима встретил знакомый парень 
на стареньком «Субару». Мы, как бедные род-
ственники, поселились в недорогой гостинице 
на берегу моря. Я взял с собой Илью, который 
тут же по приезде заболел. Август, жара неопи-
суемая. Необходимо делать тысячу дел одно-
временно. Сначала, конечно, посетить МИД и 
получить аккредитацию. Прибыли, доложили. 
Нас курировала молодая женщина, потом рабо-
тавшая послом в Латвии. Удивлению ее не было 
предела. Она извинялась за то, что не встретила 
нас, так как не была оповещена о нашем при-

бытии. Смутившись, мы сказали, что это уже 
неважно, мы приступаем к работе. Я попро-
сил месяц не посылать нам никаких докумен-
тов. Во-первых, потому, что некуда, во-вторых, 
некогда. Она с пониманием отнеслась к нашим 
проблемам, пообещала оказывать нам любую 
помощь, дала несколько советов по устройству и 
пожелала успехов. 

С помощью друзей мы быстро заказали 
транспорт и на первых порах разместились в 
офисе знакомого бизнесмена, чтобы для нача-
ла иметь средства связи хотя бы с Минском. 
Мне очень хотелось снять офис рядом с рос-
сийским посольством, так как почему-то был 
уверен, что опытный Бовин и поможет, и под-
скажет. Сняли два домика на три семьи в рай-
оне, где проживало большинство дипломатов, 
и, в принципе, в короткие сроки были готовы 
к приему наших семей. Всему учились на лету.

И вот наконец Сергей привез наши семьи: 
«каждому по жене» и пятерых детей. Их уже 
встречали машины с дипломатическими номе-
рами и два загорелых, немножко усталых, но 
счастливых работника Посольства Республики 
Беларусь в Государстве Израиль. Прибыли 
книги, картины, изделия народных мастеров. 
В больших количествах, как будто собирались 
всю каденцию болеть, привезли лекарства. 
Везти в Израиль лекарства – это выглядело 
намного смешнее, чем ехать в Тулу с самова-
ром или в Сочи с женой. Мы с Вадимом так 
интенсивно работали первые две недели, что у 
нас даже не сложилось определенных впечат-
лений о стране. Зато сейчас мы имели возмож-
ность их получать глазами наших жен и детей.

Сегодня прилавки минских магазинов, думаю, 
не уступают тель-авивским. Но тогда, в 1992 году, 
после пустых витрин и полок увидеть такое изо-
билие!.. Наши жены застыли, как соляной столб 
на берегу Мертвого моря. И только цены вернули 
их к действительности. В этот же день мы побы-
вали на море. Это было ошеломляюще красиво, а 
главное – бесплатно. Здесь все было другое – при-
рода, климат, запахи, пища, автомобили, одежда, 
музыка, дороги. Все новое, незнакомое. Но при 
первых же контактах мы поняли, что чужими тут 
не будем. Всюду говорили на русском языке. Это и 
радовало, и обнадеживало, и, что особенно важно, 
делало жизнь полноценной.

Офис, как я и хотел, мы сняли рядом с 
русскими, в высоком светлом здании на самом 
берегу моря. Из окон посольства открывался 
восхитительный вид на Яффо. Здание имело 
свое название – «Бейт-Текстиль». В Израиле 
всем высотным зданиям принято давать име-
на. Кроме нас и российского посольства здесь 
размещались посольства Филиппин и Индии.

Сложности и успехи  
первых шагов

Я постоянно звонил в Минск, советовал-
ся с моим куратором Володей. Он вызывал у 
меня полное доверие и уважение. Спокойный, 
знающий, профессиональный дипломат. Мы 
были знакомы еще со времен моей стажиров-
ки в МИД, затем общались во время совмест-
ной поездки в составе делегации по подготовке 
визита премьера. Он терпеливо старался мне 
все объяснить, помочь. Однако многие вещи 
являются специфическими для каждой страны. 
Невозможно было искать ответы за три тысячи 
километров. Постепенно мы вынуждены были 
перейти на «самообслуживание» и впредь стара-
лись «дурить голову» в самых крайних случаях.

Через очень короткое время заработал 
консул. Вадим начал выдавать въездные визы. 
Сергей занялся своими делами. Все жены 
были трудоустроены в посольстве. Они рабо-
тали секретаршами по два-три дня в неделю. 
Постепенно установился трудовой ритм, нала-
дились связи с прессой, радио, телевидением.

Сообщили общественности, где мы, что 
делаем. К нам потянулись люди, много людей. 
Ко всем мы старались относиться бережно, с 
пониманием их проблем. Осмелюсь сказать, что 
в этом смысле мы были на должной высоте.

Регулярные авиарейсы позволяли нам 
получать диппочту. С нами стали сотрудни-
чать туристические фирмы. Объем нашей дея-
тельности увеличивался, работа систематизи-
ровалась, и мы были этому очень рады.

Начали возникать и первые сложности. 
Родная страна в лице мидовских начальников 
отказалась оплачивать обучение наших детей 
в школе. В этом смысле мы были единствен-
ными среди дипломатов. Но что было самым 
неприятным – это отказ финансировать наше 
медицинское обслуживание. И поскольку нам 
всем хотелось жить и по возможности быть 
здоровыми, а дети обязаны были продолжать 
учебу, то я нашел спонсоров-бизнесменов, 
которые взяли на себя часть расходов на обра-
зование и медобслуживание. Это было доволь-
но унизительно. Но ответственность, лежа-
щая на мне, заставляла принимать решения, 
которые были не самыми приятными в моей 
жизни. Дети начали учиться в шотландской 
школе, как и дети всех остальных дипломатов.

Такое отношение к нам руководства я рас-
ценивал как банальную нехватку средств, а 
уж на ком экономить, у нас всегда знали – 
на людях. И это никого не удивляло, наобо-
рот: нам намекали, что в переводе на рубли 
у нас огромная зарплата и что надо иметь 
совесть и не требовать денег. Совесть у нас 
была. По роду деятельности нам необходимо 
было встречать людей, угощать, принимать в 
посольстве, дома. Мы, как и все, это делали, 
с той только разницей, что в большинстве 
случаев за свой счет. Старались экономить на 
всем, с пониманием относясь к сложному эко-
номическому положению страны.

Народная дипломатия  
всегда впереди

«Сущность добрых дел  
в добрых намерениях». 

Талмуд
С самого начала мы проводили очень много 

встреч с выходцами из Беларуси. Нас приглаша-
ли белорусские общины всех городов Израиля. 
Как правило, это происходило следующим обра-
зом. Официально нас принимала мэрия вместе с 
местным отделением землячества. Обязательно 
участвовал мэр города. Затем для посольских 
гостей проводили обзорную экскурсию с посе-
щением выставок, клубов новых репатриан-
тов. После этого был торжественный прием и 
концерт художественной самодеятельности, на 
котором всегда звучали белорусские песни и 
стихи. На эти встречи приходила вся диаспора 
– от нескольких сотен человек в маленьких горо-
дах до тысяч в больших.

Мы сразу же наладили очень тесные связи 
между посольством и организациями инва-
лидов и ветеранов Великой Отечественной 
войны. На все военные праздники посольство 
разъезжало по всей стране. Каждая встре-
ча предполагала выступление дипломата и 
вопросы, тысячи вопросов. Характер их был 
очень разнообразен – от имущественных про-
блем до проблемы двойного гражданства. Мы 
терпеливо объясняли все: как получить визу, 
как истребовать документы и сколько все это 
стоит, что говорят законы об оставшемся иму-
ществе, почему мало рейсов в Минск. Я уж не 
говорю о вопросах, затрагивающих двусто-
ронние отношения. Как Республика Беларусь 
голосует в ООН, какие льготы положены лик-
видаторам, будут ли вообще выплачиваться 
пенсии?.. Все наши ответы люди сравнивали с 
положением в других странах бывшего СССР. 
И должен сказать, что мы выглядели не в 
лучшем свете. И Россия, и Украина, и страны 
Балтии явно опережали нас по многим вопро-
сам, связанным с отношением к своим быв-
шим гражданам. Компенсируя все эти слож-
ности, мы старались упростить, насколько это 
было возможно, бюрократические процедуры 
и всегда демонстрировали самое теплое отно-
шение к нашим бывшим соотечественникам.

(Продолжение на 6-й стр.)

Польская оппозиция призвала бойкотировать 
выборы президента в мае

Кандидат в президенты от 
оппозиции Малгожата Кидава-
Блоньская обвинила власти в том, 
что они хотят провести выборы, 
несмотря на пандемию коронави-
руса. «Давайте бойкотировать 

эти выборы. Ваша жизнь – это 
самое важное», – заявила она.

Кидава-Блоньская объяви-
ла, что приостанавливает свою 
избирательную кампанию, что-
бы не препятствовать борьбе с 

распространением инфекции. 
«Организовывать выборы прези-
дента в сложившейся ситуации – 
это криминально», – подчеркнула 
политик.

Согласно опросам, 72 процен-
та жителей Польши выступают за 
перенос выборов.

Президент Польши Анджей 
Дуда, который баллотируется на 
второй срок, в эфире Польского 
телевидения выразил надежду, что 
после Пасхи страна сможет вер-
нуться к нормальной жизни и, 
таким образом, будут выполнены 
условия для проведения выборов. 
«Но если случится так, что эпиде-
мия продолжит бушевать, несмо-
тря на то, что мы будем поддер-
живать прежнюю дисциплину и 
ограничения, то, по моему мнению, 
сроки выборов не удастся сохра-
нить», – добавил Дуда.

Войдет ли Албания в Евросоюз?
Евросоюз двинул вперед процесс принятия в свой состав Албании и Македонии.  

Начать с ними переговоры о членстве решили министры иностранных дел ЕС.

Глава МИД Северной 
Македонии заявил, что в нынеш-
ние трудные времена это решение 
ЕС свидетельствует о его силе.

Ожидается, что его одобрят 
на этой неделе главы государств 
и правительств ЕС. Некоторые из 
них не выражали желания видеть 
в своих рядах лидеров западно-
балканских стран. Франция в про-
шлом году потребовала обновле-
ния всей стратегии продвижения 

Евросоюза на восток и юг, что и 
было сделано Еврокомиссией в 
феврале 2020-го.

От Тираны и Скопье Брюссель 
еще решительнее требует проведения 
реформы системы правосудия, борь-
бы с коррупцией и преступностью. А 
сам Евросоюз сейчас хочет показать, 
что, несмотря на кризис, вызванный 
коронавирусом, он исправно функ-
ционирует и способен на серьезные 
политические шаги.

В то же время ЕС пытается 
противостоять растущему влия-
нию на Балканах Турции и России.

Евросоюз пытается экспорти-
ровать в этот регион демократию и 
благополучие, но признает, что сам 
может заразиться теми негативны-
ми явлениями, которые он помо-
гает там искоренить. Все стороны 
процесса уверяют, что сближение 
с ЕС обеспечит Балканам стабиль-
ность.

КНДР провела испытания сверхтяжелой 
многозарядной пусковой установки

В рамках испытаний Пхеньян 
проверял тактико-технические 
характеристики пусковой уста-
новки. Испытания прошли успеш-
но, в ближайшее время установку 
планируют поставить в воинские 

части КНДР, говорится в сообще-
нии Центрального телеграфного 
агентства КНДР (ЦТАК).

Накануне Южная Корея сооб-
щила, что КНДР осуществила пуск 
неопознанного снаряда в направ-

лении Японского моря. Несмотря 
на резолюции Совбеза ООН, кото-
рые запрещают Северной Корее 
любые испытания баллистических 
ракет, Пхеньян провел запуск в 
четвертый раз за последний месяц.

«Раздеваюсь в гараже,  
а дома – сразу под душ»

ЛИЧНАЯ  ИСТОрИЯ

Вирус для большинства евро-
пейцев грянул неожиданно – это 
факт. Так уж мы, люди, устроены: 
если где-то там, не в моем огороде, 
а за морями и долами, то можно 
и не беспокоиться. А потом, гля-
дишь, уже поздно: аврал и све-
топреставление. Как говорят вра-
чи-вирусологи, до эпидемии все 
меры предосторожности кажутся 
излишними, зато после эпидемии – 
недостаточными.

Моя подруга Ольга, которая 
живет на два дома, на две стра-
ны (ее муж итальянец, но вдалеке 
от Минска она долго оставаться не 
может и часть года всегда проводит 
в Беларуси, в доме под Минском), 
смогла выбраться из Монте-Карло, 
как она считает, просто чудом. 
Почему заранее не позаботилась об 
отъезде? Во-первых, первые цифры 
из Италии не внушали опасения, 
во-вторых, ждала, когда у дочки-
школьницы начнутся весенние 
каникулы, и, в-третьих, билеты 
были, конечно, куплены. Но ког-
да показатели вируса стали взмы-
вать практически в космос и дату 
отлета потребовалось срочно поме-
нять, оказалось, что многие рейсы 
отменены. Кольцо карантина десять 
дней назад еще не сжалось окон-
чательно, но возможности улететь 
из Европы были уже минимальные. 
Вот что она мне рассказала (есте-
ственно, по телефону):

– Поверь, самые страшные 
фильмы об эпидемиях сейчас 
воплотились в жизнь. Меня то и 
дело накрывали волны паники. 
Но я уяснила: в экстраординарных 
ситуациях можно твердо полагать-
ся только на себя, на силу воли, 
твердый рассудок. Помощи извне 
можно и не дождаться.

Я возвращалась с дочкой из 
Монте-Карло окружными путями, 
с двумя пересадками, через пол-
Европы, потому что «Аэрофлот», 
которым мы обычно возвращаем-
ся в Минск из Франции, перестал 
совершать рейсы, не оповестив 
никого заранее. Внезапно будто 
занавес опустился – и поступай, 
как хочешь. Но границы ведь еще 
тогда не закрыли! То есть пере-
двигаться еще можно было, только 
на чем?! Решила лететь с двумя 

пересадками, и билет в результате 
стоил мне чуть ли не целое состоя-
ние – спасибо взрослому сыну, тут 
же помог. Я и дочка экипировались 
с ног до головы. Наконец приле-
тели домой. В аэропорту Минска 
нам сразу же сделали тест на коро-
навирус. Это, конечно, успокоило. 
Теперь сидим на строгом каранти-
не. Чтобы не бездельничать, моя 
Маруся решила подготовиться и 
перепрыгнуть через класс: из вось-
мого в десятый. Я ее поддерживаю, 
пусть девочка занимается.

– А только что позвонила под-
руга из Франции и рассказала, как 
ходит в магазин: надевает маску, 
очки и перчатки, – продолжа-
ет рассказ Ольга. – Возвращается 
домой, оставляет верхнюю одеж-
ду в гараже, там же три дня дер-
жит нескоропортящиеся продук-
ты – пока не умрет коронавирус. 
Входит в дом и тут же встает под 
душ. Муж и дети из дома вообще 
не выходят. А я рассказала ей, как 
в Монте-Карло прощалась с мужем, 
только что вернувшимся из Италии 
от своих родителей. Он уезжал, когда 
еще цифры зараженных не внушали 
ужаса. Но ситуация так быстро и 
так катастрофично изменилась… 
Поэтому мы прощались бесконтакт- 
но, он даже остановился на время 
в другой квартире. Чтобы передать 
ему ключи от машины, я вышла на 
середину пустынной улицы, поло-

жила связку на асфальт и отошла 
на пять метров. В это время он сто-
ял вдалеке. Лишь потом подошел 
и забрал. Перекрикивались через 
дорогу. Так и простились. А вче-
ра по телефону спрашиваю Марко: 
«Крематории переполнены, трупы 
и гробы у вас ставить некуда... И 
где же ваши европейские единство 
и солидарность? Почему ни одна 
страна Европы не помогает при-
борами ИВЛ и врачами Италии?» 
И вот узнаю, что лишь Китай и 
Россия послали военных медиков 
и приборы ИВЛ. Но, к сожалению, 
предубеждение к России и Китаю 
так глубоко, что Марко ответил: 
«Это они под шумок хотят решить 
политические проблемы».

– Как же легко запрограммиро-
вать людей на вражду (или на друж-
бу)... – вздыхает Ольга. – Где Россия 
и Китай – там, по мнению европей-
цев, надо держать кулак в кармане. 
Где африканские и арабские бежен-
цы – надо открыть границы, потому 
что мы добрые и гуманные евро-
пейцы. Но самое интересное: ита-
льянцы даже не удивились, что ни 
одна страна Евросоюза не пришла 
на помощь. Словно так и должно 
быть. Почему-то в европейской беде 
каждый сам по себе. Как странно 
и как показательно все, что сейчас 
происходит в Европе…

Елена МОЛОЧКО.
Фото носит иллюстративный 

характер.
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(Продолжение. Начало на 5-й стр.)
С началом функционирования посольства 

ежегодные встречи выходцев из Беларуси весной 
превратились в многотысячные массовые гуля-
ния с участием членов правительства, депута-
тов парламента, средств массовой информации. 
Количество гостей всегда увеличивалось перед 
выборами. Наша диаспора была многочисленной 
и сплоченной, а влияние посольства всегда было 
очень ощутимо. Поэтому и с этой точки зрения 
интерес к нам был высок и понятен.

Добавлю к этому, что по государственной линии 
нам приходилось посещать парламент, президента, 
отмечать все светские, религиозные и государствен-
ные праздники. Уже более восьмидесяти государств 
имели свои посольства в Израиле. Нас приглашали 
на все национальные праздники – по случаю дней 
независимости, дней рождения королей и королев... 
Таким образом, мы обязаны были ежедневно про-
водить время на различных торжествах, банкетах и 
приемах. Плюс к этому и сами принимали большое 
количество гостей как местных, так и приезжающих 
из Республики Беларусь в составе различных деле-
гаций на международные конгрессы, совещания, 
выставки, кинофестивали и т.д. Иногда даже при-
ходилось участвовать в закладке новых городов. 
При этом мы умудрялись находить время для детей, 
поездить по стране. Тем более что эта маленькая 
страна совершенно бесконечна в культурно-истори-
ческом смысле.

А если еще принять во внимание постоян-
но приезжающих артистов всех жанров со всей 
бывшей родины, то можно себе представить тот 
сумасшедший ритм жизни, в который все были 
вовлечены.

В это же время мы впервые начали привозить 
детей на оздоровление. Нами были установлены 
первые связи между спортсменами, мы старались 
помочь нуждающимся детям делать сложные опе-
рации в Израиле, при этом находя здесь финанси-
рование. Используя наши добрые и тесные связи с 
Союзом инвалидов войны, удалось протезировать 
остро нуждающихся инвалидов из Белоруссии. Мы 
оказывали всяческое содействие первым гастро-
лям белорусских артистов в Израиле. Поплавская 
и Тиханович были гостями посольства. С этих вре-
мен берут начало поездки израильтян на фестиваль 
«Славянский базар». Беларусь стала постоянным 
участником Иерусалимской книжной ярмарки и 
международного кинофестиваля. Одновременно мы 
занимались подготовкой, а впоследствии и подпи-
санием межправительственного договора по сель-
скому хозяйству. Смогли установить устойчивые 
договорные отношения между полициями двух 
государств.

Значительно сложнее было развивать торго-
во-экономические отношения. Объяснялось это 
просто. С одной стороны, весьма ограниченный 
местный рынок уже был переполнен товарами из 
Америки, Европы, Дальнего Востока. Белорусским 
товарам в условиях такой жесткой конкуренции 
было трудно, а иногда и просто невозможно про-
биться. С другой стороны, Беларусь не могла 
предложить ничего из сырья. Калийные соли про-
изводятся в обеих странах.

И все-таки мы медленно, постепенно наращива-
ли товарооборот: на белорусских рынках появились 
израильские пищевые продукты, моющие средства, 
лекарства; участие в строительном бизнесе и даже 
совместное производство станков со временем стано-
вилось реальностью наших торгово-экономических 
отношений. Белорусские товары, некоторые виды 
текстиля, спиртных напитков, продукция лесной и 
деревообрабатывающей промышленности медлен-
но проникали на израильский рынок. Товарооборот 
превысил десять миллионов долларов, что, конеч-
но же, являлось только относительным успехом. В 
абсолютных же цифрах это был и есть невысокий 
показатель. Правда, реальность выглядит в этой обла-
сти более позитивно. Дело в том, что в Республике 
Беларусь успешно действуют очень многие израиль-
ские компании под флагом третьих стран. Причины 
здесь разные, но эти факты мне хорошо известны.

Хочешь знать правду –  
не читай газету «Правда»

«Для того чтобы утвердить ложь,  
ее смешивают с правдой».

Зоар «Числа»
Перед самым моим выездом в Израиль на 

работу известный корреспондент Александр 
Ступников взял у меня интервью, которое опу-
бликовал в одной из республиканских газет. 
Отвечая на вопрос, что Беларусь может предло-
жить Израилю, я ответил, что республика может 
экспортировать и реэкспортировать некоторые 
виды сырья, в условиях безработицы квалифи-
цированная рабочая сила может быть занята в 
экономике Израиля. Кстати сказать, все мои пред-
положения нашли свое подтверждение в будущем.

И вот в московской газете «Правда» появилась 
статья под названием «Станет ли Белоруссия коло-
нией Израиля». Автор, вырывая предложения из 
контекста, сообщил читателям страшную новость: 
молодой дипломат (с намеком на его националь-
ность) хочет превратить «несчастную» Белоруссию в 
придаток Израиля, да еще и путем реэкспорта сделать 
это же и с Россией. К счастью, в Беларуси мое интер-
вью читали полностью, и поэтому этот грубый выпад 
газеты другой страны вызвал понятное раздражение 
у коллег-депутатов да и просто у знакомых, я же 
извлек из этого хороший урок на будущее. Теперь 
каждое мое слово может быть так истолковано, что и 
в страшном сне не придумаешь. В дальнейшем я был 

очень осторожен в работе с прессой.
Еще один случай запал мне в душу в самом 

начале моей работы. В Минске меня разыскал моло-
дой человек, который уехал в Израиль и понял, 
что не может жить без своей девушки, оставшей-
ся в Беларуси. Он прилетел в Минск на короткое 
время, и они пытались соединить свои судьбы и 
пожениться. Ни один минский загс не брался заре-
гистрировать их брак, объясняя, что минимальный 
срок с подачи заявления и до росписи – не менее 
трех месяцев. И вот они нашли меня и умоляли им 
помочь. Я видел этих любящих людей, у которых 
чувства были сильнее всех разделительных линий 
и предрассудков. Пришлось обратиться к мэру 
Минска, моему коллеге-депутату, который отнесся к 
ребятам с пониманием и участием.

И в итоге эта счастливая семья – еврейский 
парень и белорусская девушка – живет на новой 
родине. Бывая в Назарете, я проведываю их, смо-
трю на подрастающего сына-спортсмена, гово-
рящего на иврите и посещающего каждый год 
свою белорусскую бабушку, и мне кажется, что не 
так уж и тяжело помочь людям. Правда, сломать 
жизнь предрассудками намного легче.

Шауль Айзенберг – бизнесмен, 
человек, друг

«Сначала познай зло, чтобы избегать его.
Потом познай добро, чтобы его творить».

Баал Шем-Тов «Предание»
В самом начале моей дипломатической дея-

тельности я познакомился с человеком, воспоми-
нания о котором согревают меня, я благодарен 
судьбе за то, что имел возможность общаться с 
ним почти все время работы в посольстве. Это 
был Шауль Айзенберг, крупнейший израильский 
бизнесмен. Сбежав в годы Холокоста из Европы, 
сделав в дальнейшем головокружительную карье-
ру бизнесмена в Японии, Корее, Китае, Израиле, 
он оставался скромным человеком, простым в 
общении, и прекрасным товарищем.

Однажды мне позвонили из его офиса и попро-
сили о встрече. Шауль послал за мной огромной 
лимузин, который с трудом сумел развернуться на 
двухполосном шоссе возле нашего посольства. Меня 
привезли в «Бейт-Азия», где находился централь-
ный штаб его империи. Айзенберг был уже немо-
лодым человеком, но после первых минут общения 
я перестал ощущать разницу в возрасте, так как 
видел перед собой динамичного мужчину, несо-
мненно, располагающего к себе. Он показал мне 
небольшой музей, посвященный его компании, и 
незаметно перешел к делу. В дальнейшем я всегда 
ловил себя на мысли, что чем крупнее бизнесмен, 
тем проще, понятнее и конкретнее он в переговорах. 
К этому времени только личный капитал господина 
Айзенберга превышал четыре миллиарда долларов.

Смысл его предложений Беларуси был доволь-
но прост. Айзенберг владел заводами на Мертвом 
море, выпускающими продукцию, аналогичную 
той, что производил Белорусский калийный ком-
бинат. Такую же продукцию выпускают Иордания, 
Россия, Канада, Германия. Каждая страна имеет 
свою квоту в экспорте и, подобно ОПЕК, поддер-
живает устойчивые цены на свой товар.

После распада СССР многие председатели кол-
хозов начали вывозить тысячи тонн калия за гра-
ницу в обмен на различный ширпотреб и особенно 
на подержанные автомобили, которые за короткий 
период запрудили все белорусские дороги. Кроме 
того, были образованы экспортные фирмы, которые 
фактически занимались демпингом, сбивали цену 
на рынке, нанося ущерб всем экспортерам.

Айзенберг предложил схему, по которой он 
скупает белорусский экспорт по твердым ценам и 
одновременно предоставляет кредиты сельскому 
хозяйству. Мне трудно было оценить это пред-
ложение, но я точно знал, что в Беларуси не 
было средств на развитие народного хозяйства. Я 
тут же напрямую связался с Советом министров 
и сообщил об этом предложении. Это вызвало 
понятный интерес. Господин Айзенберг был при-
глашен посетить Республику Беларусь.

И вот на частном «Боинге» команда экспер-
тов во главе с главой фирмы вылетела в Минск. 
Я впервые летел на такого рода самолете, обо-
рудование которого – бар, спальни, переговор-
ный зал – производило сильное впечатление. 
Весь путь прошел незаметно. Айзенберг оказался 
очень любопытным человеком. Я ему рассказал о 
Беларуси, о себе, о семье, о войне, которая факти-
чески уничтожила еврейскую общину Беларуси.

Из аэропорта нас сразу увезли в загородную 
правительственную резиденцию, где уже все было 
подготовлено для приема и переговоров. Возник 
один нюанс, который мне удалось быстро утря-
сти. Шауль был верующим человеком, а блюда на 
столе были далеко не кошерными. Я быстро оце-
нил ситуацию, и все оперативно было исправлено.

Переговоры шли очень тяжело, и вскоре стало 
ясно, что они обречены на провал. Ведь сотни людей 
в это время сидели у калийной кормушки, и они бес-
страшно ложились на амбразуру, из которой велся 
огонь по их бизнесу. Думаю, что и государственные 
интересы требовали сохранить в своих руках факти-
чески единственный источник валюты страны под 
своим влиянием, даже в условиях временных потерь.

Главным советником Айзенберга был болгар-
ский еврей доктор Исаак Асса, он прекрасно гово-
рил по-русски. Как-то, выйдя из-за стола перего-
воров, он вдруг сказал:

– Знаешь, это плохая примета, когда у высоких 
начальников бедной страны на руках «ролексы» за 

пятьдесят тысяч долларов.
Я кому-то из наших ребят передал эту фразу. 

Назавтра сразу несколько высоких переговорщи-
ков прибыли на переговоры без часов.

Шауль очень много средств вкладывал в 
Казахстан, Среднюю Азию, Молдову. Не знаю, 
насколько успешными были эти вложения, но 
о бизнесе с моей страной он больше никогда не 
заговаривал. Будучи явно расстроенным резуль-
татами переговоров, он улетел в свой любимый 
Китай, где им было построено более двухсот заво-
дов. Он и мне предложил прогуляться с ним, но я 
предпочел вернуться на работу. 

Вместе с его помощником через Вену мы выле-
тели в Тель-Авив. В Вене провели несколько неза-
бываемых дней. Город захватил меня своей красо-
той, музыкой, цветочными часами, памятниками 
и, конечно, голубым Дунаем. Мне запомнился 
вечер в гостинице «Интерконтиненталь», мы про-
вели его в ресторане «Времена года». В ресторане 
нас было двое, ели какую-то изысканную пищу, 
запивали дорогим вином, и музыка, чудесная 
музыка великого Чайковского, которую исполнял 
неизвестный русский пианист, лилась из белого 
фортепиано в углу зала. Теперь любое исполнение 
«Времен года» у меня ассоциируется с этим чудес-
ным неизвестным пианистом, так вдохновенно 
игравшим родную мелодию в далеком полупустом 
ресторане австрийской столицы.

Впоследствии я несколько раз бывал в столице 
Австрии, где помимо очевидных красот сразу бро-
сались в глаза некоторые другие вещи. В отличие от 
Минска и Тель-Авива, в Вене совершенно не видно 
красивых женщин. Кроме того, когда я встречал в 
кафе или на улицах Вены стариков, медленно попи-
вавших пиво, мне нестерпимо хотелось спросить их, 
где они были в годы войны. В сауне гостиницы я 
все-таки спросил у мужчины лет семидесяти, чем он 
занимался во время войны. От неожиданности он 
ответил вопросом на вопрос: «А кто вы?» Я неплохо 
говорил по-немецки и объяснил, что нацисты унич-
тожили всю мою семью в Беларуси. Его это очень 
взволновало, он как-то неуклюже отодвинулся, а 
затем тихо ушел, все время повторяя одно и то же 
слово «шаде, шаде» (жаль, жаль).

Я несколько раз был у Шауля дома, на его 
вилле в Савьоне, где он принимал десятки, сот-
ни гостей. Как-то я был вынужден обратиться к 
нему с не совсем обычной просьбой. Речь шла о 
срочном лечении маленькой белорусской девоч-
ки. А дело заключалось в следующем. Я приехал 
домой в первый отпуск. И ко мне обратился один 
молодой человек с просьбой помочь в лечении его 
дочери в Израиле. Год назад он вместе с женой и 
маленькой дочерью попали в тяжелейшую авто-
катастрофу. Дочь Ольга пострадала больше всех: 
черепно-мозговая травма, удаленная селезенка, 
две недели без сознания и совершенно изуродо-
ванная нога – таков результат аварии для этого 
ребенка. Белорусские врачи сделали чудо, фак-
тически спасли девочку, но с проблемой ножки 
после нескольких тяжелых операций справиться 
все же не удавалось. Была постоянная инфекция, 
сопровождаемая температурой, и реальная угроза 
ампутации. В глазах этого несчастного отца я 
видел отчаяние и надежду. Я не мог уснуть после 
встречи с ним. Ведь у меня трое детей...

По возвращении на работу я сразу отправился к 
господину Айзенбергу. Рассказав обо всем, обратил-
ся к нему с просьбой о помощи. Он тут же вызвал 
помощника и отдал ему распоряжения. В самый 
короткий срок девочка была доставлена в отделение 
тель-авивской больницы, обследована и проопери-
рована. Сложное ортопедическое устройство для 
послеоперационного восстановительного периода 
было заказано и доставлено из США. Ножка была 
спасена. Через год операционное лечение было про-
должено. Конечно же, все расходы взял на себя этот 
замечательный человек, включая и полное обеспече-
ние сопровождавших лиц.

Кто-то может сказать, что при его-то деньгах 
это не такой уж большой подвиг... Правильно. 
Но есть несколько нюансов, о которых я хочу 
сообщить отдельно. Айзенберг занимался благо-
творительной деятельностью постоянно на протя-
жении очень многих лет. И когда я сказал ему, что 
хочу сообщить об этом случае в прессу и что это 
является и моим желанием, и просьбой родителей 
девочки, он ответил совершенно однозначно:

– Только, пожалуйста, не это. Ребенку помог-
ли, родителям хорошо, нам с тобой тоже приятно 
– это достаточная плата за все.

Прошло четырнадцать лет. Шауля Айзенберга 
давно уже нет с нами. Ольге потребовалось 
продолжение лечения – она опять в Израиле. 
Красавица, образованная, блестяще владеющая 
английским языком. Ей требуется еще несколь-
ко операций. Обратились в белорусское посоль-
ство с просьбой в помощи поиска спонсора. 
Просьба осталась без ответа... Как важно иметь 
рядом людей, готовых по первому зову прийти на 
помощь – тихо и без всяких фанфар.

Если спросить у меня сегодня, что удалось мне 
сделать полезного на этом высоком посту, я не 
стану в ответ перечислять договоры, товарообо-
роты и т.д. Я только скажу, что имею отношение 
к спасению нескольких человеческих судеб. Это 
судьбы детей, которым удалось помочь, используя 
мои возможности; это судьбы нескольких инва-
лидов войны, которым сделали современное про-
тезирование, и ряд подобных этим случаев. Все 
эти истории мне помнятся в мельчайших подроб-
ностях, а другие вещи забываются. И это очень 
хорошо.

(Продолжение в следующем номере.)

Михаил ФАРФЕЛЬОткрытый   перелом
МеМУАрЫ СТрАТА

рЭГІЁН

Бывай, Сяргей!
Кампазітар Васіль Раінчык страціў адзінага сына. Народнага артыста Беларусі 

настолькі падкасіла смерць сына, што ён не змог быць на цырымоніі развітання.

Праўда, сям’я Сяргея ў сувязі 
з каранавірусам прасіла прыняць 
меры бяспекі для тых, хто хацеў 
прыйсці на развітанне: «Калі сум-
няваецеся – лепш не рызыкуйце і 
заставайцеся дома».

Сяргею Раінчыку было 48 
гадоў. Ён быў музыкантам. У 
яго застаўся 23-гадовы сын.

Паэт Уладзімір Някляеў быў 
знаёмы з Сяргеем Раінчыкам.

«Гэты здымак са 
Славянскага базару ў Віцебску, 
– узгадвае Някляеў. – Калі 
сфатаграфаваліся, Сяргей 
сказаў мне: «Хацеў папрасіць 
сесці паміж вамі і Мулявіным, 
паміж двума Уладзімірамі. 
І было б мне шчасце. Але не 
асмеліўся».

Ён быў таленавіты і сціплы. 
Да сарамлівасці. І яму няпроста 

было ў шоу-тусоўках.
Не так даўно ён напісаў мне: 

«Совсем мне нет тут жизни, что 
можно сделать?!» Я спытаўся: 
«Што цябе так цісканула?.. Чым 
магу дапамагчы?»

Цяпер ужо не дазнаюся, што 
з ім было? Але здагадваюся. Бо ў 
гэтай краіне такое не з ім адным.

Бывай, Сяргей!»
Галіна РУТ.

Улады прыслухаліся да праблемы турфірмаў
У Гродне знізілі арэндную плату для фірмаў, арыентаваных на ўязны турызм.

Рашэннем гарвыканкама пра-
дугледжана зніжэнне каэфіцыентаў 
арэнднай платы для турфірмаў, 
якія арандуюць памяшканні ў 
аб’ектах камунальнай уласнасці.

Усяго ў горадзе дзевяць такіх 
арганізацый. Каэфіцыенты 
зніжаны да максімальна маг-
чымага ўзроўню. У кожным 
выпадку рашэнне прымалася 

індывідуальна. Рашэнне гар-
выканкама ўступіць у сілу з 
1 красавіка. Тэрмін дзеяння – 
тры месяцы. Пры неабходнасці 
яго падоўжаць.

Яшчэ 14 турфірмаў аран-
дуюць плошчы камерцыйнай 
нерухомасці. Уласнікам гэтых 
будынкаў накіравана хадайніцтва 
за подпісам старшыні 

Гродзенскага гарвыканкама з 
просьбай разгледзець магчы-
масць зніжэння арэнднай платы. 
Зараз у Гродне прапрацоўваецца 
пытанне падтрымкі хостэлаў, 
гатэляў і аб’ектаў гандлю.

«Народная Воля» ў 
папярэдніх нумарах асвятляла 
гэтыя праблемы.

Аляксей МІХАЛЁЎ.

ЧУЛІ?

ПОДСЧИТАЛИ…

вІНШУеМ!

ДАБрАЧЫННАСЦЬ

Сяргей Бабіч – новы начальнік ДАІ Мінска

Чу л і ?  3 9 - г а д ов ы 
падпалкоўнік міліцыі Сяргей 
Бабіч узначаліў сталічную 
аўтаінспекцыю. На гэтую высо-

кую пасаду ён прабіўся без 
«валасатай рукі». Нарадзіўся 
ў звычайнай гомельскай сям’і. 
Малая радзіма – Століншчына. 

Пачынаў у 2003 годзе з пасады 
інспектара ДПС у ДАІ Мінска. 
Быў час, калі ўзначальваў 
аддзел ДАІ Цэнтральнага раёна 
сталіцы, потым стаў намеснікам 
начальніка Цэнтральнага РУУС.

У 2019 годзе яго прызначылі 
начальнікам спецпадраз-
дзялення «Страла» МУС, 
супрацоўнікі якога суправаджа-
юць прэзідэнта і іншых 
высокапастаўленых чыноўнікаў, 
а таксама замежныя дэлегацыі.

Жанаты, мае чацвярых дзя-
цей.

Палкоўнік міліцыі Вадзім 
Гаркун, які да гэтага быў 
начальнікам ДАІ г.Мінска, 
перайшоў на пасаду перша-
га намесніка начальніка ДАІ 
Рэспублікі Беларусь.

В сфере ИТ упала средняя зарплата
По данным официальной ста-

тистики, в феврале средняя зар-
плата белорусских айтишников 
составила 4697,4 рубля (до вычета 
налогов). По сравнению с январем 
этого года зарплата упала на 1,5%.

Последний раз средняя зар-
плата в ИТ-секторе падала отно-

сительно предыдущего месяца в 
сентябре прошлого года. С тех пор 
заработок только плавно рос.

Картина получится более 
удручающей, если сопоставить 
зарплату в долларах по среднему 
курсу за месяц. В феврале средняя 
зарплата айтишников составила 

2143,4 доллара. По сравнению с 
январем она упала больше чем на 
100 долларов, отмечает dev.by

Средняя зарплата в целом по 
стране почти не изменилась по 
сравнению с январем, составив 
1119,7 рубля. Это в 4,2 раза мень-
ше, чем в ИТ-секторе.

Таццяна Сянькевіч –  
«Чалавек года Магілёўшчыны»

Пераможцай штогадовага 
абласнога конкурсу з прысваен-
нем ганаровага звання «Чалавек 
года Магілёўшчыны» па 
выніках 2019 года ў намінацыі 
невытворчая сфера стала загад-
чыца аддзялення дзённага зна-
ходжання для інвалідаў уста-
новы «Тэрытарыяльны цэнтр 
сацыяльнага абслугоўвання 
насельніцтва Ленінскага раё-
на г.Бабруйска» Таццяна 
Сянькевіч. У 2019 годзе ёю 
арганізавана правядзен-
не 64 культурна-масавых 
мерапрыемстваў, у якіх прынялі 
ўдзел больш як 2 тысячы чала-

век з інваліднасцю, таксама 
ў супрацоўніцтве з рознымі 
арганізацыямі выкананы рабо-

ты па рамонце дадатковых 
плошчаў для стварэння тыфла-
цэнтра.

Дапамога ад Уладзіміра Самсонава
Трохразовы пераможца Кубка 

свету і шасціразовы чэмпіён 
Еўропы па настольным тэнісе 
пералічыў 10 тысяч еўра на дабра-
чынны рахунак для дапамогі 
беларускім медыцынскім устано-

вам ў барацьбе з каранавірусам.
Пра гэта паведаміла прэс-

служба Міністэрства спорту і 
турызму Беларусі.

На форуме балельшчыкі 
адзначаюць учынак Самсонава 

і задаюцца пытаннем: цікава, а 
колькі пералічылі на гэты раху-
нак прадстаўнікі беларускага 
хакея, на які штогод трацяцца 
мільёны долараў?

Віктар ШПАК.
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БУДЬТе ЗДОрОвЫ!

Неба і зямля 
Аляксея 

Марачкіна
Шкада, што ў нашай краіне больш не прыс-

войваюцца званні «народны мастак» і «народны 
пісьменнік». Не, яны афіцыйна не адменены, нібыта 
існуюць, але творцы іх не атрымліваюць. Відаць, з 
гледзішча ўлады ў Беларусі майстроў пэндзля і пяра, 
вартых гэтага высокага звання, няма.

Памыляецца ўлада. Яны ёсць. Іх нямала. І сярод 
мастакоў я без сумнення называю імя Аляксея 
Марачкіна, якому ўчора, 30 сакавіка, споўнілася 80 
гадоў. У гэта цяжка паверыць, бо па працаздольнасці 
і вітальнай энергетыцы жывапісу ён любога малад-
зёна за пояс запхне. Марачкін, як ніхто з калег, умее 
адгукацца на выклікі часу, але, намагаючыся быць 
актуальным, на любыя падзеі глядзіць вокам маста-
ка, а не публіцыста. Не збоку, не звысоку, а праз 
магічны крышталь свайго таленту.

Давайце наведаемся ў яго майстэрню на 
Старажоўцы. Пад ёй – дванаццаць паверхаў жыло-
га дома, над ёй – неба, сонца і зоры. Мастак 
нібы падсуседзіўся да нябёсаў. Вясёлая вясёлка 
падлогі нагадвае вітраж. Пасярод майстэрні паруе, 
як саган з гарачай бульбай, хітры апарат, выдыха-
ючы пару не пару, хутчэй туман уласнай гадоўлі, 
каб палотны не псаваліся ад сухога паветра. На 
сценах і антрэсолях – карціны, якім бракуе пра-
сторы. На іх – пазнавальныя абліччы. Затуляе ад 
ветру агеньчык трапяткой свечкі Зянон Пазьняк, 
сам як свечка на скавышах эпохі. На вышэйшых за 
аблокі электралініях вешае бел-чырвона-белы сцяг 
няўлоўны Мірон. З кута выглядае прасніца, з якой, 
нібы фрэска са сцяны полацкай Сафійкі, праступае 
твар Ларысы Геніюш…

Аляксей Марачкін аб’ездзіў з персанальнымі 
выставамі ўсю Еўропу (і сёння ён знаходзіцца на пле-
нэры ў Чарнагорыі), дзясяткі ягоных палотнаў зна-
ходзяцца ў замежных галерэях. Там мастак цэніцца, 
там яго разумеюць. Але мы, яго суайчыннікі, ведаем, 
што піша ён найперш для нас.

Пэндзлем Марачкіна створаны цэлы беларускі 
сусвет, укаранёны ў стагоддзях айчыннай гісторыі. 
«Размова аб вечнасці», «Сляза Міндоўга», «Плошча 
Каліноўскага» – вялікія, як вокам ахапіць, палотны. 
Мастакі 1920-х гадоў у Віцебску пісалі на фасадах 
дамоў. Адчуваецца, што Марачкіну таксама зацесна 
на традыцыйных палотнах. Хоць злаўчыся з балко-
на і нацягні на падрамнік шэра-бялёсую палатніну 
неба. Дарэчы, у фільме рэжысёра Уладзіміра Арлова 
«Мара» ёсць эпізод, дзе Марачкін з лесвіцай у руках 
перакрочвае экран і знікае за кадрам. Лесвіца – так-
сама як сімвал параднёнасці з небам.

Вобраз і абраз – словы-блізняты, але далёка не 
кожны мастак адважыцца пісаць абразы. Марачкін 
адважыўся. Многім помніцца, як паперадзе 
Чарнобыльскіх Шляхоў па Мінску людзі неслі яго 
Маці Божую ахвяраў Чарнобыля. А яшчэ Марачкін 
разам з сынам Ігарам (ён старшыня суполкі мастакоў 
«Пагоня», якую шмат гадоў узначальваў баць-
ка) распісаў беларускую аўтакефальную царкву ў 
Кліўлендзе (ЗША). Вярнуўшыся дамоў, Аляксей 
Антонавіч расказваў, які гэта быў няпросты працэс. 
Як аднімаліся рукі пасля працяглай працы на рыш-
таваннях пад купалам. Як даводзілася ўступаць у 
мастацка-тэалагічныя дыскусіі з мітрапалітам БАПЦ 
Мікалаем і адстойваць сваё бачанне аздобы храма.

Не выпадае не сказаць колькі слоў пра Марачкіна-
партрэтыста. Я люблю яго партрэты за… непадабен-
ства. Мастак свядома адыходзіць як мага далей ад 
фатаграфічнай падабізны, але якія пазнавальныя пад 
яго пэндзлем Яўген Кулік, Мікола Ермаловіч ці Алесь 
Пушкін! А як вытанчана-грацыёзна глядзіцца на 
мужавым партрэце жонка Ірына! Яе светлае аблічча 
ўзыходзіць над падкрэсленай цемраю палатна, як 
сонечны прамень. Далікатны інтэлігентны твар, 
прымружаны акулярамі позірк, тонкія вусны. Часам 
мастакоўскіх жонак абывацельская погаласка падае 
як нейкі дадатак да таленту. Але ці была дадаткам да 
Марка Шагала Бэла? Ці была дадаткам да Сальвадора 
Далі Галá? Так, іх сужэнцаў пацалаваў Бог, але маста-
ку ў ягоным зямным існаванні аднаго Божага паца-
лунку яўна недастаткова…

Звычайна мастакі стараюцца пазбягаць злабад-
зённых сюжэтаў. Маўляў, ёсць вечныя тэмы, а на буд-
зёншчыну няма чаго пераводзіць фарбу. Марачкін 
не пазбягае, ён і палітычную сатыру ператварыў у 
мастацтва, якое не кане ў каламутную Лету і пасля 
таго, як бясследна патонуць у ёй яго шаржаваныя 
героі. З-за якіх сёння творы мастака часам здымаюць 
з выстаў...

Я спускаюся з высокай майстэрні долу і выходжу 
на Старажоўскую вуліцу. Прывязаныя чаўны тыцка-
юцца ў бераг Свіслачы, як сляпыя кацяняты. Вуліца 
Няміга бяззубай пашчай моста ашчэрылася на паску-
баныя качкамі хвалі…

І раптам я лаўлю сябе на думцы, што гляджу 
навокал вачыма мастака, ён нібы падарыў мне сваё 
бачанне свету. Падазраю, падобны стан перажывалі 
тысячы людзей, якія адчулі прыцягальную сілу 
жывапісных палотнаў Аляксея Марачкіна. Мастака 
глыбока нацыянальнага і народнага, хай сабе і без 
афіцыйнага звання.

Міхася СКОБЛЫ
     100 рАДКОЎ

Міхася СКОБЛЫЧто делать, если к вам 
пришли с обыском?

В основе – закон
Конституция Республики Беларусь 

гарантирует каждому гражданину 
неприкосновенность жилища, личную 
неприкосновенность, возможность 
знакомиться материалами, затрагива-
ющими его права и законные инте-
ресы, право собственности, охрану 
тайны личной жизни, защиту чести и 
достоинства гражданина.

Незаконный обыск, проводимый 
органами правопорядка, несет угрозу 
не только определенной личности, но 
и порядку, касающемуся всего граж-
данского общества.

Процедура проведения обы-
ска регламентирована Уголовно-
процессуальным кодексом Республики 
Беларусь (УПК).

Я предлагаю анализ некоторых 
положений данного кодекса, в кото-
рых регулируются порядок и осно-
вания проведения обыска, выемки 
и другие следственные действия. 
Выделю наиболее важные момен-
ты процедуры проведения обыска и 
выемки вещественных доказательств.

Наличие факта 
преступления

Основанием для проведения обы-
ска является наличие достаточных 
данных о том, что в каком-либо поме-
щении или ином месте либо у какого-
либо лица находятся орудия и сред-
ства совершения преступления, пред-
меты, документы и ценности, которые 
могут иметь значение для уголовного 
дела, а также могут быть обнаружены 
разыскиваемые лица и трупы (ст.208 
УПК). И если такие основания есть, то 
следователи могут провести обыск и 
без разрешения собственника кварти-
ры, так как это закреплено УПК.

…Без согласия 
собственника жилища
В исключительных случаях, когда, 

по информации следствия, имеются 
реальные опасения, что разыскиваемые 
документы, ценности могут быть утра-
чены либо повреждены, обыск может 
проводиться без санкции прокурора и 
согласия собственника, но с последую-
щим уведомлением прокурора в тече-
ние 24 часов (ч.3 ст.210 УПК).

При этом вы можете не являть-
ся подозреваемым или обвиняемым 

и даже свидетелем по делу, но, если у 
следствия есть точная информация, 
что у вас имеются предметы, относя-
щиеся к расследуемому делу, обыск 
будет все равно проведен.

Предупредить должны 
заблаговременно

Конечно, никто из следствия не 
будет предупреждать за месяц, что 
приедет к вам с обыском, но у чело-
века должно быть время завершить, 
например, визит к врачу или закон-
чить работу, выполнить семейные 
обязанности по отношению к другим 
членам семьи и в спокойной обста-
новке, без стресса, головной боли сле-
довать требованиям следователя.

Любое действие следователя не 
должно ущемлять права граждан, 
даже если есть какое-либо подозрение 
о его причастии или непричастности 
к совершенному преступлению.

Зачем пришли?
Не паникуйте, ведите себя спокой-

но, если сотрудники милиции пришли 
к вам для производства обыска или 
осмотра жилища без санкции про-
курора. Вы имеете право не впускать 
их в квартиру и вести переговоры по 
уточнению информацию о цели их 
визита, переписать их данные – по 
закону они обязаны представиться.

В это время можете позвонить в 
прокуратуру района и вызвать наряд 
милиции для разбирательства по 
существу.

Если сотрудники органа уголовно-
го преследования все же будут наста-
ивать на проведении обыска, лучше не 
препятствовать, чтобы они потом не 
составили рапорт о сопротивлении. 
Но в дальнейшем вы можете обжало-
вать такие действия прокурору.

Вы можете отказаться впустить 
их, но имейте в виду: хотя процеду-
ра проникновения в помещения без 
согласия владельца в белорусском 
законодательстве четко не детали-
зирована, тем не менее следователи 
могут взломать дверь на основании 
ч.7 ст.210 УПК.

Если же сотрудники правоохра-
нительных органов попали в кварти-
ру, вы имеете право ходатайствовать 
о присутствии адвоката. Гражданин 
может пользоваться услугами адво-
ката и в процессе уже проводимого 
обыска.

Внимательно почитайте 
постановление

Постановление о проведении 
обыска выносится следователем и в 
обязательном порядке должно быть 
санкционировано прокурором или 
его заместителем. Очень важно вни-
мательно и не спеша ознакомиться с 
содержанием данного документа.

Из него можно узнать, в рамках 
какого уголовного дела производит-
ся обыск, повод, послуживший осно-
ванием для обыска, дата вынесения 
постановления, кем оно санкциониро-
вано (имеется ли подпись прокурора 
и гербовая печать), фамилия долж-
ностного лица, принявшего решение 
о данном следственном действии. 
Исключение составляют случаи, ког-
да данное постановление выносит-
ся Председателем Следственного 
комитета Беларуси, Председателем 
Комитета государственной безопас-
ности либо лицами, выполняющими 
их обязанности. Тогда санкция про-
курора не нужна.

К сожалению, из-за пробела в 
УПК следователь не обязан вручать 
копию постановления о производстве 
обыска. Поэтому постарайтесь сфо-
тографировать его или переписать от 
руки. В Украине и Узбекистане копия 
постановления вручается тому, у кого 
проводится обыск. И это правильно, 
поскольку обыск связан с ограни-
чением конституционного права на 
неприкосновенность жилища и тайну 
личной жизни.

Лица, проводящие обыск, как пра-
вило, поторапливают, но в данном 
случае у человека нет ограничений по 
времени на ознакомление с основа-
ниями проведения обыска. Вам неку-
да спешить, тем более в таком деле, 
когда еще не известно, чем обернут-
ся последствия обыска для вас или 
ваших родных, знакомых, друзей.

Без понятых обыск 
не проводится

В ходе проведения обыска при-
глашаются понятые, как правило, не 
менее двух лиц.

Надо понимать, что понятой в 
уголовном процессе играет не менее 
важную роль, чем сам следователь. 
Это своеобразный гражданский кон-
троль общества за действиями орга-

нов предварительного расследования.
Если следователь пригласил своих 

понятых, вы вправе задать им вопро-
сы: где и кем они работают, кто их 
сюда пригласил и другие. Вы вправе 
требовать их замены еще до начала 
обыска, заявив отвод (лучше всего 
сделать это письменно), поскольку 
понятыми не могут быть участники 
уголовного судопроизводства, заинте-
ресованные в исходе дела.

Пока отвод не будет разрешен, 
никакие следственные действия не 
могут проводиться.

Закон не запрещает самому граж-
данину пригласить в качестве поня-
тых своих родственников, соседей, 
друзей и других посторонних лиц.

В УПК нет ограничений по уча-
стию понятых, то есть можно заявить 
и более двух человек, если ситуация 
этого требует. В ходе осуществле-
ния обыска могут присутствовать и 
другие лица, например, кто-либо из 
членов семьи, знакомый юрист, друг 
или просто нейтральный человек. Это 
еще одна возможность контроля за 
действиями следователей. И впослед-
ствии эти лица могут быть свидете-
лями по делу в случае возникновения 
каких-либо нюансов по ходу обыска.

Если следователь решил все-таки 
оставить тех понятых, которые приш-
ли с ним, выскажите свое замечание 
вслух, а по окончании обыска внесите 
это в протокол.

Примечание. С 19 июля 2019 года 
вступили в силу изменения в УПК: 
обыск может проходить без понятых, 
но все происходящее должно быть 
записано на камеру. Но это не значит, 
что вы не можете заявить требова-
ние об участии понятых.

Права следователя и ваши
Обыск нацелен на конкретный поиск 

предметов, имеющих значение для дела.
Перед началом обыска следовате-

ли предлагают добровольно выдать 
подлежащие изъятию орудия и сред-
ства совершения преступления и дру-
гие предметы, которые могут иметь 
значение для уголовного дела.

Закон предписывает следователю 
точно сообщить, о чем именно идет 
речь.

Если средства совершения престу-
пления выданы добровольно и нет 
оснований опасаться сокрытия пред-
метов, следователь вправе не прово-

дить дальнейших поисков.
По требованию следователя могут 

вскрываться любые запертые помеще-
ния в жилище или другом подсобном 
помещении, если владелец отказыва-
ется добровольно их открыть. При 
этом не должны допускаться не вызы-
ваемые необходимостью повреждения 
запоров дверей и других предметов.

Следователь вправе запретить 
лицам, находящимся в помещении, и 
лицам, приходящим в это помеще-
ние или место, покидать его, а также 
общаться друг с другом или иными 
лицами до окончания обыска или 
выемки.

Обыск проводится поэтапно: сна-
чала в одном помещении, затем в дру-
гом и так далее. Вы должны следить, 
чтобы следователь и понятые всегда 
находились в поле вашего внимания.

Если кто-то из участников след-
ственной группы перешел в другое 
помещение без понятых, сразу же 
делайте замечание: это незаконно! 
Советую все нарушения записывать в 
тетрадь или наговаривать на диктофон 
(это не запрещено УПК), чтобы в конце 
обыска внести все эти замечания в про-
токол. Видеосъемку следователь может 
запретить, и это будет законно.

Законодательство не ограничи-
вает по времени проведение обыска. 
Следователь сам определяет время, 
исходя из задач проводимого обыска.

Если в ходе проведения обыска 
следователь задает вопросы, вы впра-
ве не отвечать, так как это совсем 
другое следственное действие, имену-
емое допросом. Вы можете воспользо-
ваться своим правом и, сославшись на 
ст.27 Конституции, не свидетельство-
вать против себя, членов своей семьи. 
К этой же статье можно прибегнуть, 
если не хотите давать пояснения во 
время обыска.

Если кто-то из участников след-
ственного действия проявляет напо-
ристость, провоцирует, высказывает 
обвинительные слова, также внесите 
замечание об этом в протокол след-
ственного действия и заявите воз-
ражение. Старайтесь сохранять спо-
койствие, следите за своими словами, 
чтобы вас не обвинили в сопротивле-
нии или оскорблении представителей 
власти. Лучше потом написать жало-
бу на имя прокурора или начальника 
следственного управления. 

(Окончание в следующем номере.)

 Если вы хотите продлить жизнь…
Правильное питание – залог хорошего здоровья. Знаете ли вы, что…

Лучший стабилизатор 
сахара в крови – малина. 
В ней содержится антоци-
ан (растительный пигмент), 
который поддерживает выра-
ботку инсулина и контроли-
рует уровень сахара в крови, 
тем самым защищая от диа-
бета.

Защита от рака кишеч-
ника – зеленый или белый 
чай. Одна чашка в день в 
два раза снижает риск забо-
левания раком кишечника. 
Антиоксиданты катехины, 
содержащиеся в чае, подавля-
ют развитие раковых клеток.

Защита кожи – мор-
ковь. Ученые Национального 
института по исследованиям 
раковых заболеваний (США) 
обнаружили, что у людей, 
потребляющих большое 
количество каротина (пиг-
менты, содержащиеся в мор-
ковке), вероятность развития 
рака кожи в 6 раз меньше.

Защита для сердца – 
лосось. Потребление есте-
ственных жиров, содержа-
щихся, например, в лососе 
или оливковом масле, повы-
шает уровень холестерина 
ЛВП. Кроме того, в лососе 
содержится большое количе-
ство жирных кислот омега-3, 
которые предотвращают сер-
дечно-сосудистые заболева-
ния.

Защита костей – кревет-
ки. Креветки богаты вита-
мином В12, который делает 
кости более прочными и 
играет важную роль в разви-
тии новых клеток. Кроме это-
го, креветки являются источ-

ником витамина D, важного 
ингредиента в составе костей.

Защита от рака груди 
– цельное зерно. Согласно 
исследованию, женщины, 
получающие не менее 30 
граммов цельного зерна в 
день, в два раза меньше пред-
расположены к заболеванию 
раком легких. Чашка каши с 
черникой – лучшая защита от 
рака груди.

контролер кровяного 
давления – вареный кар-
тофель. Потребление калия 
(достаточно 400 граммов 
варенного в мундирах карто-
феля, но обязательно карто-
фель есть со шкуркой!) суще-
ственно снижает кровяное 
давление.

Лучшая защита для 
зубов – твердый сыр. 

Исследователи обнаружили, 
что 10 граммов сыра сортов 
чеддер, гауда или моцарелла 
в день снижают уровень рН, 
что предотвращает появле-
ние повреждений зубов.

Лучший защитник зре-
ния – шпинат или салат-
латук. Национальный инсти-
тут здоровья выяснил, что у 
тех, кто потребляет лютеин, 
содержащийся в зелени, на 
43 процента меньше вероят-
ность дегенерации желтого 
пятна.

Эликсир молодо-
сти – красное вино. 
Окислительный стресс игра-
ет главную роль в старении, а 
резерватролы – антиоксидан-
ты, содержащиеся в красном 
вине, – помогают продлить 
жизнь путем нейтрализации 

болезнетворных свободных 
радикалов. В одном стакане 
пино нуар содержится боль-
ше всего резерватрола.

Восстановление волос 
– говядина. Железо в мясе 
стимулирует обновление 
и восстановление волос. 
Кроме того, говядина богата 
цинком, предотвращающим 
выпадение волос.

Защита от рака простаты 
– чеснок. Компоненты, нахо-
дящиеся в чесноке, снижа-
ют вероятность заболевания 
раком простаты на 50 про-
центов.

Защита от рака легких – 
грейпфрут. Грейпфрут в день 
снижает вероятность разви-
тия рака легких на 50 про-
центов. В грейпфруте содер-
жится нарингин, который 
помогает снизить уровень 
энзимов, провоцирующих 
развитие раковых клеток.

контроль уровня холе-
стерина – оливковое масло. 
Антиоксиданты, содержащи-
еся в оливковом масле, повы-
шают уровень холестерина 
ЛВП (хорошего) и понижают 
уровень холестерина ЛНП 
(плохого). Также оливковое 
масло является отличной 
защитой от сердечно-сосуди-
стых заболеваний.

Лучший стимулятор 
работы мозга – кофе. Кроме 
того, что этот напиток дает 
заряд бодрости на 90 минут, 
чашка кофе по утрам – источ-
ник антиоксидантов, которые 
предотвращают развитие 
болезни Альцгеймера более 
чем на 60 процентов.

рЭГІЁН

ІНвеСТЫЦЫІ

Нягледзячы на каранавірус, Аўгустоўскі 
канал рыхтуецца прымаць турыстаў

За зіму цалкам адраман-
тавалі і ўмацавалі суднаход-
ную частку воднага шляху. 
Закупілі новыя маторныя 
лодкі і катамараны. На 
цеплаходзе «Нёман», які 
курсіруе па канале, упершы-
ню з’явяцца аўдыяэкскурсіі, 
у тым ліку і для замеж-
ных турыстаў. Мясцовы 
музей Аўгустоўскага канала 

абновіць сваю экспазіцыю.
Сёлета стаўку зрабілі на 

падзейны турызм, ужо падрых-
таваны праграмы для гас-
цей некалькіх фестываляў і 
спартыўных мерапрыемстваў. 
Засталося толькі перамаг-
чы каранавірус, але ніхто не 
можа спрагназаваць развіццё 
сітуацыі.

Аляксей МІХАЛЁЎ.

У Гродне пачалі закрывацца 
сэканд-хэнды

Паколькі ў краінах 
ЕС уведзены каранцін, 
сартавальныя фабрыкі спынілі 
пастаўкі тавару. Так, закрыты 
ўжо фабрыкі ў Англіі, Францыі, 
Польшчы і Італіі. Тавар завозяць 
пакуль толькі з Нідэрландаў 
і Германіі, але яго аб’ёмы 
становяцца недастатковымі, і 
гэта стала прычынай закрыцця 
некаторых крам у Гродне.

Да ўсяго апошнім часам 
на 20% вырас курс еўра, што 
прывяло да вымывання 
абаротных сродкаў ва 
ўладальнікаў секанд-хэндаў. 
Многія з іх заяўляюць, што 
зараз першачарговая задача 
– пратрымацца на плаве. 
Уладальнікі крам спрабуюць 
дамаўляцца аб адтэрміноўцы 

арэнднай платы і аплаты пры 
закупцы тавару. Калі сітуацыя 
з каранавірусам працягнецца 
яшчэ месяц, упэўнены 
прадпрымальнікі, то многім 
давядзецца закрываць свае 
крамы: зараз тавару засталося 
не больш як на месяц.

Акрамя таго, без працы 
могуць застацца работнікі 
крам. А такіх у Гродне 
набярэцца больш за сотню.

Адзін з кіраўнікоў такой 
крамы ў Гродне з сумнай іроніяй 
заўважыў, згадаўшы, як нядаўна 
кіраўніца «Беллегпрама» 
запатрабавала закрыць секанд-
хэнды ў абласных гарадах: вось 
цяпер беларускаму легпраму 
нічога не перашкаджае.

Міхал КАРНЕВІЧ.

50 гектараў пад цыбульку
У Лідскім раёне ствараецца 

фермерская гаспадарка, якая 
будзе вырошчваць цыбулю. 
Інвестар – грамадзянін нямец-
кага Лейпцыга.

Паводле інфармацыі 
прэс-службы Лідскага рай-
выканкама, ужо вядзецца 

афармленне інвестыцыйнай 
дамовы, падбіраецца адпа-
ведны зямельны надзел.

Структура глебы ў рэгіёне, 
на думку нямецкага агра-
рыя, цудоўна падыходзіць 
для вырошчвання цыбулі. 
Узоры глебы ўжо даследа-

ваны. Акрамя гэтага, раён 
мае зручнае геаграфічнае 
размяшчэнне – паблізу 
балтыйскіх партоў. У пер-
спектыве нямецкі інвестар 
мае намер вырошчваць у год 
каля 10 тысяч тон цыбулі і 
экспартаваць яе не толькі на 

ўнутраны беларускі рынак, а 
і ў краіны Заходняй Еўропы.

Сёлета на землях Лідчыны 
ў якасці эксперыменту выса-
дзяць пяць гатункаў цыбулі на 
плошчы 50 гектараў.

Аляксей 
МІХАЛЁЎ.

Впускать ли гостей из правоохранительных органов, если вы уверены, что в вашем жилище ничего криминального 
не происходило? Какие права у следователей? На эти и другие вопросы специально для читателей «Народной Воли» 
отвечает бывший следователь, а ныне правозащитник Олег Волчек.
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Р о З Н А Е

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 
30.03.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 012 экз. За каз № 888.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец   
i галоўны рэдактар  
Iосiф Паўлавіч  
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а.  
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com  
http://www.nv-online.info 

НУ І НУ!

З ПерШЫХ вУСНАЎ

ШАХМАТЫ

АНШЛАГ!

ФУТБОЛ

Сумесны твор
Аўтары задачы-мініяцюры – 

Ул.Шматаў і А.Мельнічук (гл. 
дыяграму).

Белыя: Крс4, Фh3, Лf4, Лh5, 
п.е6 (5).

Чорныя: Кра4, Сg3 (2).
Мат за 2 хады. 
Дасылайце рашэнні на адрас 

рэдакцыі (220030 г.Мінск, 
вул.Энгельса, 34а) або на 
электронны адрас: vadim_ne67@
mail.ru.

Пад верхавінай айсберга
Звычайна рашальнікі, аналізуючы тую ці іншую задачу, 

шукаюць толькі шлях да мата. Але сучасныя кампазіцыі, 
найперш двуххадоўкі, складаюцца з некалькіх частак (іх 
называюць фазамі), якія звычайна заўважаюць больш вопытныя 
кампазітары. Разгледзім для прыкладу задачу беларускага 
майстра Міхаіла Храмцэвіча і ўкраінскага складальніка Васіля 
Маркоўцыя, што атрымала ганаровы водгук на гадавым 
конкурсе расійскага часопіса «Шахматная кампазіцыя».

Белыя: Крb3, Фd7, Лd2, Лh2, Са1, Се2, Кd4, Кd5, п.f4 (9).
Чорныя: Кре4, Се5, Кс3, Кg5, пп. b4, f6 (6).
Мат за 2 хады.
Напачатку ўжо ёсць некалькі варыянтаў з гатовымі матамі 

(калі б у задачы пачыналі чорныя) – гэтак званая ілюзорная 
гульня: 1...Кс~ 2.Сd3х(А), 1...К:е2 2.Лh:е2х, але 1...К:d5!(а); 1...
С~ 2.Фf5х(В), але 1...С:d4!(в). Маецца і падманны след: 1.Крс4? 
~ 2.Сd3х(А), Фf5х(В), 1...С:d4(в) 2.Л:d4х, але 1...К:d5!(а). А рашае 
1.Лh3! ~ 2.Ле3х, 1...К:d5(а) 2.Фf5х(В), 1...С:d4(в) 2.Сd3х(А), 1...
Кf3/К:h3 2.С:f3х (1...Кd1 2.Сd3х, 1...С:f4/Сd6 2.Фf5х). Як бачым, 
некаторыя хады (яны пазначаны літарамі ў дужках) паўтараюцца 
або чаргуюцца ва ўсіх гэтых фазах. Не будзем надта паглыбляцца 
ў кампазіцыйную «алгебру», адзначым толькі, што ў задачы 
рэалізаваны сінтэз некалькіх вядомых тэм.

Дзесяць і чатыры
Завяршыўся чэмпіянат Беларусі сярод шахматыстаў да 20 

гадоў. У юнакоў сярод 10 удзельнікаў былі два міжнародныя 
майстры і пяць майстроў ФІДЭ. Перамог міжнародны майстар 
Міхаіл Нікіценка – 7,5 бала з 9 магчымых, другое месца заняў 
майстар ФІДЭ Дзяніс Лазавік – 7, трэцяе – міжнародны майстар 
Вячаслаў Зарубіцкі – 6,5 бала.

У дзяўчат чатыры ўдзельніцы гулялі паміж сабой па дзве 
партыі. Першае месца заняла Варвара Палякова – 4 балы з 6. 
На другім месцы – Ганна Сташыс – 3,5, на трэцім – Ксенія 
Норман – 3 балы.

Міхаіл Нікіценка – Максім Царук
1.c4 e5 2.g3 Кf6 3.Сg2 d5 4.cd К:d5 5.Кc3 Кb6 6.Кf3 Кc6 7.0-0 Сe7 

8.b3 0-0 9.Сb2 f5 10.Лc1 Сf6 11.d3 Кd4 12.Кd2 c6 13.e3 Кe6 14.Кf3 
a5 15.Кa4 Кd7 16.Сh3 g6 17.e4 b5 18.ef Кg5 19.К:g5 С:g5 20.f4 ef 
21.fg hg 22.Л:c6 Лa6 23.Л:a6 С:a6 24.Кc3 Кc5 25.Кe4 К:e4 26.de 
b4 27.Ф:d8 Л:d8 28.Лf2 Лd1+ 29.Крg2 Сb7 30.Сe6+ Крh7 31.Крf3 
Лd3+ 32.Крg4 Сh6 33.Лc2, 1:0.

Ксенія Норман – Варвара Палякова
1.c4 d5 2.cd Кf6 3.d4 К:d5 4.e4 Кf6 5.Кc3 e6 6.Кf3 Сe7 7.Сb5+ c6 

8.Сd3 Кbd7 9.0-0 h6 10.Сc2 b6 11.d5 cd 12.ed Кf8 13.Сa4+ К6d7 
14.Кe5 Фc7 15.Сf4 Фc5 16.de fe 17.Кe4 Фb4 18.Сc6 Сf6 19.К:d7 
С:d7 20.С:a8 Кg6 21.Фh5 0-0 22.Сd6, 1:0.

З турнірнай хронікі
У Мінску адбыўся штогадовы Мемарыял Д.Бранштэйна 

па хуткіх шахматах. Сярод 86 удзельнікаў (амаль усе – з 
Беларусі, толькі па адным з Расіі, Літвы і Сербіі) было чатыры 
гросмайстры, тры міжнародныя майстры, шэсць майстроў ФІДЭ 
і два жаночыя майстры ФІДЭ. Перамог міжнародны майстар 
Валерый Смірноў – 8 балаў з 10. Другое-шостае месцы падзялілі 
гросмайстар Юрый Ціханаў, майстры ФІДЭ Яна Ільючык, Ягор 
Філіпец і Максім Рунец (усе з Беларусі), гросмайстар Аляксандр 
Рустэмаў (Расія) – па 7,5 бала. У такім парадку іх размеркавалі 
дадатковыя паказчыкі.

На традыцыйным турніры «Аэрафлот» у Маскве (97 
удзельнікаў) лепшым з беларусаў быў Аляксей Аляксандраў 
– пятае месца. Далей ідуць: 22.Уладзіслаў Кавалёў; 43.Вольга 
Бадэлька (найлепшы паказчык сярод жанчын); 46.Вячаслаў 
Зарубіцкі; 57.Кірыл Ступак і г.д. Вось адна з перамог беларускага 
гросмайстра.

Баадур Джабава – Аляксей Аляксандраў
1.e4 e5 2.Кf3 Кc6 3.Сc4 Кf6 4.Кg5 d5 5.ed Кa5 6.Сb5+ c6 7.dc bc 

8.Сe2 h6 9.Кh3 Сd6 10.d3 Лb8 11.Кd2 0-0 12.Кe4 К:e4 13.de Кb7 
14.c3 Фh4 15.Фd3 Сe7 16.Фg3 Кc5 17.f3 Фh5 18.f4 Фh4 19.Кf2 
ef 20.Ф:h4 С:h4 21.0-0 С:f2+ 22.Л:f2 g5 23.Сf3 Лe8 24.Лd2 К:e4 
25.С:e4 Л:e4 26.Лd8+ Крh7 27.g3 f3 28.Лd2 Сh3 29.Крf2 g4, 0:1.

Праверце адказы
Задача А.Сыгурава, змешчаная ў «Народнай Волі» 17 сакавіка, 

рашаецца: 1.g4! кр:g4 2.Лg2+, 1…кр:g6 2.Ла7. Пазіцыя з партыі 
– 1.Ле7!.

Першымі правільна рашылі Васіль Жуковіч, Славамір 
Буката, Сяргей Галкін, Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

Каля 20.000 гледачоў  
ва ўсім свеце паглядзелі 
легендарную «Паўлінку» 

Купалаўскага тэатра
Анлайн-паказ быў прымеркаваны  

да Міжнароднага дня тэатра.
Дзякуючы гэтай трансляцыі «Паўлінка» аб’яднала 

ўсіх беларусаў свету! Оnline-паказ глядзелі ў ААЭ, 
Азербайджане, Арменіі, Бельгіі, Грузіі, Германіі, ЗША, 
Ізраілі, Іспаніі, Казахстане, Канадзе, Кыргызстане, Латвіі, 
Літве, Пакістане, Партугаліі, Польшчы, Расіі, Славакіі, 
Турцыі, Украіне, Францыі, Японіі і іншых краінах.

Агулам каля 20.000 чалавек за адзін вечар аб’ядналіся 
для прагляду сапраўднага шэдэўра беларускай класікі!

Сяргей КАВАЛЕНКА: 

«Ужо сем гадоў  
  вучуся ў Польшчы…»

Былы палітвязень працягвае вучобу ў суседняй краіне і працуе  
ў Варшаве ў кампаніі, якая займаецца дастаўкай ежы на дом.

58-гадовы Лявон Анацка  
рыхтуецца прабегчы 5 тысяч кіламетраў

Абавязковая ўмова арганізатараў ультрамарафону – трэба мець 12 пар абутку.
Да нядаўняга часу Лявон 

Анацка працаваў на Лідскай 
абутковай фабрыцы. Каля 20 гадоў 
ён узначальвае лідскі філіял ГА 
«Таварыства беларускай мовы».

Пяць гадоў таму лідчанін 
захапіўся марафонскім бегам, а ў 
2015-м упершыню адважыўся на 
12-гадзінны ультрамарафон, які 
праходзіў у Маладзечне. За чатыры 
наступныя гады прабег больш за 40 
звышмарафонаў – амаль 30 тысяч 
кіламетраў. Гэта больш за палову 
даўжыні зямнога экватара.

У мінулым годзе Анацка 
паспяхова фінішаваў у 10-сутачным 
забегу ў Нью-Ёрку. За гэты час 
Лявон прабег 1078,875 кіламетра 
і стаў другім у абсалютным заліку 
спаборніцтваў, хаця перад забегам 
ставіў мэту прабегчы не менш за 
1000 кіламетраў.

На пачатку гэтага года Лявон 
Анацка падчас ультрамарафонскага 
забегу ў амерыканскай Арызоне за 
10 сутак прабег 1011 кіламетраў. 
Пераадолець такую адлегласць 
змаглі толькі 37 чалавек ва ўсім 
свеце, і беларусаў сярод іх яшчэ не 
было.

Зрэшты, нездарма кажуць: 
чалавечыя здольнасці не маюць 
межаў…

– Яшчэ калі пра каранавірус 
наогул нічога не было чуваць, я пачаў 
рыхтавацца да ультрамарафону, 
які павінен прайсці ў Нью-Ёрку 
летам гэтага года, – кажа Лявон 
АНАЦкА. – Нават амерыканскую 
візу ўжо паставілі ў пашпарт.

Спаборніцтвы, калі не будуць 
адменены, стартуюць 14 чэрвеня, 
фініш – 4 жніўня. Гэта самы вялікі 
марафон, які будзе працягвацца 52 

дні. За гэты час трэба прабегчы 3100 
міль (каля 5 тысяч кіламетраў).

– Вы пераадольвалі калі-
небудзь такую неверагодную 
дыстанцыю?

– Не, такую дыстанцыю 
беларусы яшчэ ніколі не бегалі, і я 
буду наогул першы, каго запрасілі 
на такі старт. Так што паспрабую 
ўзяць і гэтую вышыню.

– Прабегчы 5 тысяч кіламетраў 
– гэта здароўе трэба мець…

– Ведаеце, усё адносна. Асабіста 
для мяне чым большая дыстанцыя, 
тым лягчэй бяжыцца. Напрыклад, 
бегчы 10 дзён куды лягчэй, чым 
суткі. У свеце за тыя 23 гады, што 
праводзіцца гэты ультрамарафон, 
5000 кіламетраў здолелі прабегчы 
44 чалавекі.

Напэўна, маральна больш 
складана настроіць сябе на тое, што 
бегчы давядзецца амаль два месяцы. 
Але, як жартаваў адзін фінскі 
паштальён, які два разы перамог ва 
ультрамарафоне, добрая дыстанцыя 
– гэта тая, пасярод якой ужо можна 
пастрыгчыся.

Таму, калі паштальён з 
Фінляндыі можа прабегчы 3100 
міль, то чаму гэта не магу зрабіць 
я? Мне галоўнае на старт выйсці, а 
там разбяромся. Я наогул разлічваю 
яшчэ і які-небудзь прыз узяць.

– Нейкія патрабаванні 
ад арганізатараў ёсць, каб 
удзельнічаць у такім грандыёзным 
спартыўным старце?

– Трэба, безумоўна, заплаціць 
пэўны грашовы ўнёсак, але 
што самае цікавае – удзельнікі 
марафону ў абавязковым парадку 
павінны мець 12 пар красовак 
для бегу. Таксама неабходна мець 

медыцынскую даведку, якую я ўжо 
даслаў арганізатарам. Прайшоў 
абследаванне, урачы сказалі: «У 
норме!»

– А 12 пар абутку ўжо набылі?
– Новы купляць не буду, бо гэта і 

не трэба. Увогуле, я планую паехаць 
у Амерыку раней і там набыць 
абутак. Там ёсць крамы, дзе за 
10–20 долараў можна купіць вельмі 
прыстойныя красоўкі менавіта для 
бегу на доўгія дыстанцыі.

Я ведаю, што некаторыя падчас 
ультрамарафону могуць змяніць і 18 
пар абутку, але ў мяне свая тактыка. 
Красоўкі мяняю праз кожныя тры 
гадзіны, каб амартызацыя была 
нармальная.

Дарэчы, абутак павінен быць 
адмысловы, абы ў чым не пабяжыш. 
Але ўсё залежыць і ад многіх іншых 
фактараў: ад настрою, надвор’я, 
тэмпу. Калі 12 пар маеш, то 
бегчы значна прасцей, не так ногі 
стамляюцца.

– Вы ж працавалі раней на 
Лідскай абутковай фабрыцы. 
Можа, варта было б заключыць 
пагадненне аб супрацоўніцтве?

– Я раней бегаў у красоўках 
нашай фабрыкі, але для 
ультрамарафону яны ўсё-такі не 
падыходзяць. Цяжкаватыя, доўга ў 
іх не пабегаеш.

– З-за каранавіруса старты 
могуць адмяніць…

– Безумоўна, ніхто ж не ведае, 
якая сітуацыя будзе ў чэрвені. Я 
пакуль настроены на ўдзел у 
спаборніцтвах і рыхтуюся да 
лепшага. І горшага не баюся – усе 
мы не бессмяротныя.

– Днямі вы сустракаліся са 
старшынёй Федэрацыі лёгкай 
атлетыкі Вадзімам Дзевятоўскім. 
Задаволены вынікамі?

– Найперш хачу адзначыць, 
што кіраўнік федэрацыі размаўляў 
са мной на беларускай мове, і гэта 
вельмі ўсцешыла. Я распавёў пра 
нашы планы правесці чэмпіянат 
Беларусі па сутачным бегу, гэта 
для марафонцаў вялікая падзея. 
Інфармацыя была ўспрынята даволі 
пазітыўна.

Алесь СІВЫ.

Турнірнае становішча
каманды Гульні Вый-

грышы Нічыі Пара-
жэнні Мячы Ачкі

Мінск 2 2 0 0 6–3 6
Энергетык-
БДУ 2 2 0 0 4–1 6

Іслач 2 2 0 0 2–0 6
Тарпеда-
БелАЗ 2 2 0 0 2–0 6

Дынама (Бр) 2 1 1 0 2–1 4
Слуцк 2 1 0 1 3–2 3
Нёман 2 1 0 1 2–1 3
Рух 2 1 0 1 1–1 3
Шахцёр 2 1 0 1 2–1 3
Славія 2 1 0 1 3–4 3
Віцебск 2 1 0 1 1–2 3
Смалявічы 2 0 1 1 1–2 1
Дынама (Мн) 2 0 0 2 2–4 0
БАТЭ 2 0 0 2 2–5 0
Белшына 2 0 0 2 1–4 0
Гарадзея 2 0 0 2 0–3 0

Фота: fcminsk.by

Сяргей каваленка 
праславіўся тым, што ў 
студзені 2010 года ў Віцебску 
залез на 35-метровую 
галоўную ёлку горада і ўзняў 
над ёй бел-чырвона-белы 
сцяг. За той учынак яму далі 
тры гады ўмоўна. У 2012 
годзе Каваленка атрымаў два 
гады і адзін месяц калоніі 
за парушэнне рэжыму 
адбывання пакарання. Хлопец 
вытрымаў галадоўку, якая 
доўжылася каля двух месяцаў.

«Я і да гэтага часу ганаруся 
тым учынкам, калі ўзняў наш 
нацыянальна-гістарычны сцяг 
вышэй за камуністычную 
зорку. Хацеў паказаць 

беларусам, што нам патрэбна 
незалежная сімволіка, а не 
савецкая, што мы – нацыя», – 
кажа Сяргей.

У 2013 годзе актывіст 
паступіў па «праграме 
Каліноўскага» вучыцца ва 
ўніверсітэт прыродазнаўчых 
і гуманітарных навук у 
польскім Седльцы. Навучаўся 
па спецыяльнасці «кіраванне 
эканомікай», але затым 
пайшоў у акадэмічны 
адпачынак.

«Трэба было нейкім 
чынам сям’ю матэрыяльна 
падтрымаць, таму я і 
вырашыў узяць «акадэмку», 
– тлумачыць Сяргей. – 

Працаваў будаўніком у 
Варшаве. Я і раней займаўся 
прадпрымальніцтвам, рабіў 
рамонты (праводзіў элект-
рыку, укладваў плітку), вось і 
прыйшоў да таго, што вучоба 
вучобай, але ж неабходна і 
дваіх дзяцей на ногі падымаць.

У Беларусі рамантаваў 
прыватныя кватэры, але з-за 
крызісу цэны на рамонтныя 
паслугі вельмі знізіліся – 
практычна ў два разы. 
Вымушаны быў з’ехаць на 
заробкі ў Польшчу.

У Варшаве займаўся 
электрыкай у новабудоўлях. 
Фірма аплачвала работу, 
а знайшоў яе з дапамогай 

украінскіх гастарбайтараў, 
якіх тут было даволі шмат».

Затым на нейкі час Сяргей 
Каваленка вярнуўся ў Віцебск, 
але апошні год ізноў працуе ў 
Варшаве.

– Таксама працягваю 
вучобу ў Седльцы, – кажа 
мой суразмоўца. – Так 
атрымалася, што вучоба 
цягнецца ўжо сем гадоў, але ж 
былі акадэмічныя адпачынкі. 
Шмат часу прапусціў, бо 
дадому ездзіў.

Зараз засталася абарона 
дыплома, будзем спадзявацца, 
што ў гэтым годзе ўсё 
атрымаецца. Шчыра кажучы, 
за гэтыя гады ўжо ахаладзеў 
да вучобы, хаця скончыць 
ВНУ – гэта для мяне ўжо 
справа прынцыпу. А ўвогуле, у 
мяне апошнім часам з’явілася 
вельмі шмат расчараванняў – і 
ў Польшчы, і ў Беларусі.

– Зараз, напэўна, 
бізнес вашай кампаніі 
запатрабаваны, бо многія 
заказваюць ежу дадому, 
каб не падчапіць на вуліцы 
інфекцыю?

– Безумоўна, вуліцы 
ў Варшаве апусцелі, днём 
практычна нікога няма. І 
польскія ўлады, і самі палякі 
вельмі сур’ёзна паставіліся да 
ўласнай бяспекі. Недаацэнкі 
сітуацыі няма. А нашаму 
бізнесу гэта паспрыяла – 
заказы выраслі ў разы.

І хоць заробак у мяне, 
можа, і не такі вялікі, як 
хацелася б, але на жыццё 
хапае. Тым больш што я сціпла 
жыву – у хостэле.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

З ног на галаву
Прайшлі матчы 2-га тура чэмпіянату 

Беларусі па футболе.

З-за пандэміі каранавіруса 
футбол не толькі трапіў у 
свеце у шэраг дэфіцытных 
тавараў (чэмпіянаты 
праводзяцца толькі ў дзвюх 
краінах – Беларусі і Нікарагуа), 
але і ў нашым нацыянальным 
першынстве сёння ўсё 
перавярнулася з ног на галаву.

У лідарах – тыя, хто зорак 
з неба ніколі не хапаў, а ўнізе 
турнірнай табліцы – мінскае 
«Дынама» і барысаўскі БАТЭ, 
у якіх пакуль нуль ачкоў. Цуд 
дый годзе!

Усе вынікі 2-га тура: 
«Рух» (Брэст) – «Энергетык-
БДУ» (Мінск) – 0:1, 
«Тарпеда-БелАЗ» (Жодзіна) 
– «Белшына» (Бабруйск) – 
1:0, «Слуцк» – «Дынама» 
(Брэст) – 0:1, «Славія» 
(Мазыр) – БАТЭ (Барысаў) 
– 2:1, «Мінск» – «Дынама» 
(Мінск) – 3:2 «Гарадзея» – 
«Шахцёр» (Салігорск) – 0:2, 
«Нёман» – «Віцебск» – 2:0, 
«Іслач» (Мінскі раён) – 
«Смалявічы» – 1:0.


